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ГАЗЕТА ЗАСНОВАНА 1997 РОКУ

СТУДЕНТИ: ПОГЛЯД ЗБЛИЗЬКА

Ó ÍÎÌÅÐ²

Стор. 6-7 Стор. 8-9

Стор. 5Соломія ГИЗ – студентка четвертого курсу медич-
ного факультету.

– Віталію Івановичу, яка мета вашого
візиту до Тернополя?

– Головна мета мого приїзду та пере-
бування  в Тернополі  –  зустрітися  з
містом своєї юності й подивитися на те-

перішній Тернопіль ський національний
медичний університет ім. Івана Горба-
чевського. Добрим  ж е приводом  для
цього стала науково-практична конфе-
ренція  з міжнародною участю, присвя-
чена актуальним питанням нейрохірургії.
На ній було представлено дуже багато
цік авих доповідей з -за кордону, пере-
важно в онлайн-реж имі, тож послухати
учасники заходу мали що.

Поза тим прогулявся улюбленим и
місцями Тернополя, який зі студентсь-
ких років і досі залишається для  мене
дуже затишним та атмосферним. І навіть
придбав до своєї збірки вишиванок ще
одну – саме так у, про як у мріяв і давно
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шук ав. Із  величезним  задоволенням
відвідав ТНМУ, мав зустрічі з викладача-
ми та студентами. Шкода лише, що час
мого візиту до Тернополя надто корот-
кий.

– Які враження від ТНМУ?
Наскільки для вас разючі
зміни між інститутом, який ви
закінчували, й тим, яким став
університет тепер?

– Вражень безліч! Надзви-
чайно приємних вражень .
Зізнаюся, від дечого емоції аж
зашкалюють. З моменту мого
закінчення на той час Тернопі-
льського держ авного медич-
ного інституту минуло багато
часу: наш 10-ий ювілейний ви-
пуск, до слова, дуже успішний,
був 1970 рок у. Тож , звісно,
змінилося багато. Гуртожитки,
де ми ж или раніше, перетво-
рилися в навчальні  корпуси.
Щоправда, я це й раніше знав,
адже періодично тут буваю.
Проте підйом і  зміни такого
рівня, як тепер, справді вража-
ють. Треба віддати належ не
ректору Михайлові Михайлови-
чу Корді. Він – знахідка як ке-
рівник . Крім того, що інтеліген-
тний, розумний, прогресивний,
надзвичайно багато робить
для університету. Найваж ливі-

ше – те, що дуже активно співпрацює на-
самперед з країнами Європи. Це відчут-
но в усьому.

Що вразило? Скажім о, підвальні при-
міщення в адмін істративному та інших
корпусах, як і, пригадую, були колись
ск ладськими, тепер відрем онтовано,
туди завезено найновітніше обладнан-
ня й з них створено суперсучасні лабо-
раторії. У  цих лабораторіях проводять
імуноферментні, генетичні дослідження,
роботу зі стовбуровими клітинами, що
особливо приємно вразило, адж е ця
сфера наукової діяльності мені дуже
цікава, вона має великі перспективи.

Нещодавно Тернопільський національний медичний університет ім.
Івана Горбачевського відвідав президент Національної академії медич-
них наук України, академік і випускник нашого вишу Віталій Цимба-
люк. Він ознайомився з найновішими здобутками нашого університе-
ту, зустрівся з викладачами та студентами й знайшов час на цікаву
змістовну розмову для «Медичної академії».

(Продовження на стор. 2)

ПРОФЕСОР ВОЛОДИМИР
П’ЯТНОЧКА: «ПОВЕРТАТИ
ЗДОРОВ’Я ЛЮДЯМ І Є
ПРІОРИТЕТОМ МОГО
ЖИТТЯ»

19 вересня професор
к афедри хірург ії фа-
к ультету післядип-
ломної освіти ТНМУ Во-
лодимир П’ятночк а від-
значив 60-річчя. Чудова
нагода, аби поспілкува-
тися про життя. Про
сповнене активністю дитинство та
юність, про роль батьків і настав-
ників на шляху до обраної професії, про
натхнення у сім’ї та відпочинок  і,
звісно, про хірургію, без якої себе не
уявляє.

ЮЛІЯ БАНДРІВСЬКА: «НОВІ
ВИКЛИКИ МЕНЕ ЩОРАЗУ
ВИКАРБОВУЮТЬ»

Юлія Бандрівська,
як а зак інчила наш
виш три роки тому,
й упродовж усього
навчання належала
до студентів, якими
ТНМ У пишається
особливо. Нині вона
– аспірантка нашого
університету, два
рок и тому так ож
вступила на інтернатуру за спеці-
альністю «Акушерство та гінеколо-
гія». Займається творчою та науко-
вою діяльністю й продовжує робити
проєкти.
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Коли заходиш в адмін істра-
тивний корпус, найперше, що
впадає у вічі: ліворуч при вході –
кількість медичних засобів, пе-
рев’язувальних матеріалів, тур-
нікетів, аптечок, які комплектує,
а дещо й виготовляє сам універ-
ситет і надсилає нашим бійцям
на фронт. Все, чим зараз  живе
країна, зосереджено в ТНМУ,
який допом агає війсь к овим ,
активно працює на нашу пере-
могу.

Із величезним  задоволенням
я зайшов на кафедру біохімії, де
використовують  абсолютно всі
новітні методи та обладнання,
що нині є.

– Кафедра біохімії для вас
особливо дорога?

– Так , там працювала Зента
Жанівна Гуде, людина, яка зумі-
ла прищепити мені бажання й
любов до наук ової роботи. Її
принцип: ніколи не переконуй
молоду людину, в якої мож е ви-
никнути як ась  фантастична
ідея, що ця ідея нереаль на, а
дай можливість  реалізувати
себе та самостійно дійти певно-
го висновку.

Свого часу, навчаючись  на
другому курсі, я прийшов до Зен-
ти Жанівни та запропонував ви-
користання березового соку для
заміщення плазми к рові . У
мене виникла ідея: якщо кров
тече людськими судинами, то
березовий сік –  це кров дере-
ва. За складом він справді по-
дібний до фізіологічного розчи-
ну, що є основою для  крові ,
містить ще вітаміни та рослинні
гормони, отже, можна його бра-
ти, стерилізувати й потім вико-
ристовувати у випадку, якщо
немає кровозамінників, щоб на
якийсь час поповнити об’єм
циркулювальної к рові.

Можливо, хтось відправив би
м ене з  так ою нейм овірною
ідеєю якомога далі. Втім, Зента
Жанівна мовила: «Давай спро-
буємо». Була проведена вели-
ка робота: коли ми вивчили біо-
хімічний склад соку, то перейш-
ли безпосереднь о до вик о-
ристання його на тваринах. Зви-
чайно, не робили заміни крово-
втрати, щоб тварина гинула, але
вводили внутрішньовенно, і тва-
рини виживали, вони жили. Це
засвідчило, що в якійсь ек стре-
мальній ситуаці ї такий варіант
можна було б використовувати.
Робота цік ава, були зроблені
доповіді, моя перша студентсь-
ка публікація. Та найважливіше
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те, що Зента Жанівна, дала мені
можливість  проявити самос-
тійність. Згодом були, звичайно,
більш серйозні теми.

Зента Жанівна й потім, коли
я вже був студентом п’ятого кур-
су, допомогла мені  в дуж е
ск ладній ситуаці ї. Якщо б не
вона, не знаю, як склалася  б
моя подальша доля. Намагав-
ся їй віддячити, коли вже пра-
цював у Києві. Вона мала полі-
кістоз  нирок, лікувалася у Тер-

нополі, потім в Інституті урології.
Я її провідував, допомагав, чим
міг, ми спілкувалися. Шкодую,
що на той час ще не робили
трансплантації нирок, не було
таких гемодіалізів, як є нині. Іна-
кше Зента Жанівна, звичайно,
прожила б значно довше.

З особливою приє м ністю
згадую також  своїх блиск учих
викладачів Івана Ілліча Геть-
мана, Миколу Яковича Полян-
к іна, Емм ануїла Наум овича
Бергера, Івана Олександрови-
ча Ситника, Юрія  Теофілови-
ча Коморовського та багать ох
інших.

– Спостерігала, як ви з вели-
чезним задоволенням спілкує-
теся з нашими студентами, за-
любки фотографуєтеся з
ними. Бачите у них потенціал?

– П’ятий курс я жив у гуртожит-
ку на вулиці Чехова (нині – Оле-
ни Теліги) й теж  абсолютно його
не вп ізнав зараз. Тепер це су-
часна будівля з шикарним євро-
ремонтом і новітнім обладнан-
ням. Як ий там сим уляційний

центр! Це мене вразило. Було
дуже приємно дивитися на сту-
дентів, які не на пальцях і не в
онлайн-режимі, як під час пан-
дем ії, вчилися певних м аніпу-
ляцій. Зараз вони реально ба-
чать, повторяють за викладача-
м и, вик онують  сам і , тобто
здобувають практичні навички
з надання всіх видів допом оги. І
не лише на готових суперсучас-
них м уляжах. Запам’ятав сим-
патичного молодого чоловіка,

асистента кафедри екстреної та
симуляційної медицини Романа
Гука, він  ще й м ій земляк во-
линський. Ентузіаст великий.
Сам робить муляжі із силікону.
Скажімо, кисть руки, де шкіра
практично не відрізняється від
справжнь ої, під силіконом про-
водять ся трубочк и, й к ожен
м ож е спробувати потрапити
голкою у вену. Це ж треба теж
навчитися, щоб не колоти па-
цієнтів. Пригадую, ми це відра-
зу робили на пацієнтах і не зав-
жди правильно. Тож такий чин-
ник п ідготовки дуже важливий.
Хочу відзначити й муляжі , які
також виготовляє Роман Гук, що
допомагають навчитися зупиня-
ти к ровотечі, зашивати шкіру
різними методиками.

Це дивовижно! Це той рівень,
що на мій погляд, ТНМУ в цьому
найк ращий. Тут панує як ась
своєрідна аура. Ось і в нас була
ця аура. Ми тоді не мали особ-
ливих ум ов, ж или відносно
бідно, але в усіх була одна мета:
навчитися та стати лікарям и.

Спілк уючись з вашими студен-
там и, я зрозумів, що в них та-
кож є така мета. У більшості з
них горять очі, майж е всі вже
знають, к им конкретно хочуть
стати. Знаю й про те, що бажа-
ючих вступати в Тернопільський
медичний університет з усієї Ук-
раїни є багато. На жаль, зараз
війна знищила м ожливість при-
їзду на навчання  іноземців, але
Тернопіль має великий автори-
тет і за кордоном. Тішуся, що

ТНМУ – один з  тих
вишів, що в цей
ск ладний період
набрав достатню
кільк ість студен-
тів для  того, щоб
функціонувати та
готувати м айбут-
ніх лікарів.

– Які компетен-
тності, здобуті у
нашому закладі,
допомогли вам
досягти таких ви-
сот у медицині?

– Насамперед
це глибинні знан-
ня та наполегли-
вість. І теперішні
медичні універси-
тети дають основу.
Якщо молода лю-
дина ставиться до
цієї основи дуже
серйозно, вивчає
анатомію, фіз іо-
логію, патанато-

мію, біохімію, вона буде успіш-
ним  лік арем . Згодом можна
займ атися  чим ось  одним  –
хірургією, нейрохірургією, уроло-
гією, терапією, але якщо є ба-
зисні серйозні знання, рівень і
вузьк оспеціалізованого лікаря
зовсім інший. Особливо, на моє
переконання, мають вирізняти-
ся сім ейні лікарі. Вони повинні
бути найрозумнішими, тому що
від їхнього попереднього діаг-
нозу дуже багато залежить.

Молодим людям, як і хочуть
чогось досягнути, завжди кажу:
оберіть для себе найвищу план-
ку вже після зак інчення ун івер-
ситету та наближайтеся пома-
леньку. Яка ваша мета? Профе-
сор, академік, головний лікар,
суперкласний хірург? Обирайте
власну мету та рухайтеся до неї
по кроку щодня. Той, хто швид-
ко злітає туди, зазвичай швидко
й опускається . Ті  ж, хто доби-
раєть ся покроково, міцно зак-
ріплюються та стають найкра-
щими фахівцями.

Узагалі ж мушу сказати, що на

майбутнє нам усім треба бути
готовими до війни. Жити за
принципом Ізраїлю, де абсо-
лютно все населення  готове
захищати свою бать к івщину.
Доки в нас існуватим е такий
сусід, як росія, Україна повинна
бути цілковито мілітаризована.
Тож студенти, які зараз навча-
ються , вже повинні готуватися
до ць ого. Після завершення
вишу, на мій погляд, усі до єди-
ного, окрім тих, які фізично не
можуть, повинні  бути офіцера-
ми. Це не означає, що вони всі
мають  йти воювати, але меди-
цина – друга за важ ливістю
після армії, медики рятують на-
ших воїнів і вони повинні бути
готові завж ди це робити. Це
надваж ливо. Пром исловість
так ож  повинна цілк овито
мілітаризуватися та працювати
на перем огу. Знаєте, є один
принцип, який давно існує в
історі ї та досі н іколи не порушу-
вався : хочеш миру – готуйся до
війни.

– Часто у своїх виступах,
інтерв’ю ви наголошуєте, що
війну виграють поранені.

– Чому я дійшов такого вис-
новк у? Маю велику любов до
історії, особливо військової, зок-
рема, цікавлюся історією Старо-
давнього Риму, Греції, а це ж все
історія суцільних воєн. Нині  в
армію відбирають  передусім
тих, хто фізично здоровий. Та,
крім цього, ще має бути багато
психом оральних аспек тів. У
мене є критерії до відбору про-
фесійних воїнів, зок рема, це
певні генетичні та фіз іологічні
моменти, що стосуються реакції
нервової системи, її стійкості.
Так , усі бояться см ерті , але є
люди, як і пересилюють  цей
страх, а потім стають професіо-
налам и, воюють роками й їх, як
мовиться , куля не чіпає. Най-
більший екзамен на війні  – це
поранення. Є люди, які не хо-
чуть воювати, дезертирують. Є
ті, які хочуть, щоб їх поранило
так, щоб вони залишилися жи-
вими, але могли піти з армії. Не
є винятком і в м инулих війнах, і
в теперішніх сам остріли, які ро-
били для того, щоб не воювати.
Але є певна категорія психічно
та морально стійких особисто-
стей, умотивованих, для  як их
навіть рани не є перешк одою.
Після  достатнь о важких пора-
нень  вони повертаються  на
поле бою. І зараз у нас багато
таких.

Стародавні  арм і ї рим лян,
греків, особливо – спартанців
ск ладалися з воїнів, пок ритих
шрам ам и. Вони отримували
поранення , але постійно по-
верталися та воювали далі .
Були справді професійним и
воїнами, перем агали. Ще один
к расном овний прик лад, не-
зваж аю чи на супере чності
історі ї: 93 відсотк и тих, хто
штурмував Берлін  у Другу світо-
ву, –  досвідчені солдати, випи-
сані зі шпиталів, які вже дос-
теменно знали, що й як роби-
ти на війн і.

(Продовження на стор. 3)

(Продовження. Поч. на стор. 1)

(Зліва направо) проректор ТНМУ, професор Іван КЛІЩ, президент НАМН
України, академік Віталій ЦИМБАЛЮК, ректор ТНМУ, професор Михайло
КОРДА, проректор ТНМУ, професор Степан ЗАПОРОЖАН
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ПРЕЗИДЕНТ НАМН УКРАЇНИ,
АКАДЕМІК ВІТАЛІЙ ЦИМБАЛЮК:
«МЕДИЦИНА – ДРУГА
ЗА ВАЖЛИВІСТЮ ПІСЛЯ АРМІЇ»

І зараз ядро нашої армі ї пе-
реважно складають ті люди, які
пройшли шпиталі й знайшли у
собі мужність повернутися  на
фронт. Вони вже навчені, вмо-
тивовані – найкращі  воїни, які
лише мож уть бути. Тому я й вва-
жаю, що на перспективу, дав би
Господь  Бог нам  перем огти,
треба буде створити професій-
ну армію саме з таких людей,
які  пройшли війну, були пора-
нені та готові далі захищати
нашу Україну. Завдання ж ме-
диків полягає в тому, щоб яко-
мога більше наших поранених
залишалися живими та після
одужання поверталися у стрій.
Повторюся, медицина – друга за
важливістю після  армії, тому що
можна померти від швидкої кро-
вотечі, якщо поруч немає медич-
ного працівника, який усе пра-
виль но зробить і зупинить  її.
Тож м ісія медика надваж лива,
а в теперішніх реаліях ще й над-
складна, адже наша м едицина
нині працює на грані.

– Що саме маєте на увазі?
– Останнім часом з’явилися

люди, які чомусь  дуже інтенсив-
но хочуть реформ увати нашу
медицину. В історії країн світу є
різні  системи надання м едич-
ної допомоги. Скажімо, Німеч-
чина, Австрія м ають свою сис-
тему Бісмарка, коли люди пра-
цюють, заробляють к ошти й
відкладають їх на медичне за-
безпечення – м одель соціаль-
ного медичного страхування. В
англійській системі діє м одель
Беверіджа, коли податки зби-
рає держава й потім через на-
ціональну медичну службу виз-
начає, який відсоток від цих по-
датків вона даватиме на
медицину людям. Україна теж
вирішила піти цим шляхом. Утім,
на ж аль, в нашій к раїні зараз
на цей рік заплановано не дуже
багато відсотків, вони менше 5%
від теперішнього українськ ого
ВВП. Як бути в цій ситуації? Оче-
видно, що в НСЗУ нем ає гро-
шей, щоб гарантувати задекла-
роване медичне забезпечення.
Так, мож ливо, якісь невеликі
оперативні втручання, скажімо,
апендектомія, невелика грижа
покриваються. Із серйознішими
операціями все значно склад-
ніше. Тож зараз  деякі заклади
задум уються  над тим , щоб
пацієнт міг офіційно давати
співоплату. Але це треба чесно
озвучити, а не декларативно га-
рантувати, що всі  отримувати-
муть безкоштовну медичну до-
помогу.

Дай Бож е, щоб наша держа-
ва перемогла, щоб усі ми стали
багатим и. Проте медицина –
найбільш консервативна наука
й практика, до якої революцій-

но підходити немож ливо, все
треба робити еволюційно. Тре-
ба над цим виважено думати та
працювати. Не брати якусь каль-
ку закордонну, а зробити реаль-
но щось своє. Я б навіть кращі
моменти, які були у систем і Се-
машка, залишив. Зараз на етапі,

к оли триває така ж орсток а
війна, впевнений, радикаль ні
методи не можна застосовува-
ти, адж е, як відомо, на пере-
праві коней не міняють. Будь-
яка переміна структурно-органі-
заційної форми призводить до
великих змін у закладі. У кінце-
вом у підсумк у це погіршує на-
дання м едичної допом оги лю-
дям, як і зараз її потребують,
особливо – військ овослуж бов-
цям, пораненим  і
постраждалим від
війни. Тож  до реор-
ганізації медицини
нині треба ставити-
ся дуже обережно.

– Національна
академія медич-
них наук України
надзвичайно ваго-
мо докладається
до надання допо-
моги пораненим і
постраждалим у
російсько-україн-
ській війні. У чому
полягає особли-
вість вашої допо-
моги?

– У війн і  м и з
2014 року. Власне,
НАМН України була
однією з перших,
як а почала нада-
вати допомогу пораненим на
Майдані, а потім ми перейшли
у війну. Спочатк у це були
мобіль ні бригади, лікарі п ідси-
лення , як і надавали медичну
допом огу. Нині ж ми стали шпи-
талями, які беруть на себе най-

важчих пацієнтів. У нас зараз 33
інститути, кожен з яких вузько-
профільний, який має свій на-
прямок. У чому геніальність, на
мій погляд, тих попередників, які
створили академічні вузькоспе-
ціалізовані монопрофільні інс-
титути? Всі випуск ники медич-

них закладів отрим ують  ме-
дичні дипломи. Отже, будь-який
лікар повинен би лікувати все.
Та коли потрапляємо в певну
ситуацію, завжди шукаємо того
лікаря, який займається вузь-
ким напрямом і знає його дос-
конало. І це правильно. Візь-
мімо, наприк лад, нейрохірур-
гію. Оперування  й видалення
пухлин основи мозку – біля  сто-
вбуру м озк у, де розташовані

центри дихальної та серцевої
діяль ності , вваж ають вищим
пілотажем у нейрохірургі ї. За
логік ою, якщо людина має ме-
дичний диплом, ще й є хірургом
чи нейрохірургом, то повинна
виконувати такі операції. Але ж

ні . Їх має виконувати той, хто
навчився це робити на муляжах,
багато асистував, потім  став
спеціалістом  і щодня робить
щонайменше одну-дві саме такі
операції. Ось  тоді  він стає су-
перфахівцем. До слова, в аме-
рик анців є така вузька спеціа-
лізація, а ось німці вважають,
що якщо ти нейрохірург, то по-
винен на головному мозку вміти
зробити все. Це наче й логічно.
Проте, як що лік ар вик онує
якусь операцію раз чи двічі  на
рік, то, звичайно, він  її таки зро-
бить , але стоятим е в опе-
раційній п’ять і більше годин,
згадуватиме, що й як робити. А
той, хто вик онує її щодня, ро-
бить  усе вж е автом атично.
Власне, у ць ом у сила наших
вузьк опрофіль них інститутів:
тут у спеціалістів все відточено
до автом атизму.

У чом у ще важ ливість нашої
медичної академії? Вона зай-
маєть ся передусім наукою. На-
ука – це не лише створення но-
вих методів лікування, препа-
ратів, дослідження на тваринах
і клін ічні випробування на паці-
єнтах. Це ще й спілкування з на-
уковцями світу. Для цього орга-
нізовують конференції, пишуть
статті, доповіді, монографії, зав-
дяк и чому наук овці  діляться
своїми знаннями. Суто практич-
ний лікар хтозна чи після  важ-
кої роботи має можливість всте-
жити за всіма новинами меди-
цини. Науковці ж постійно жи-
вуть у цьому. Вони дискутують,
їздять на конференції, знають
найсвіж іші м едичні новинк и в
усьому світі, які впроваджують у

своїй роботі. Тому хірург-спеці-
аліст, який працює в нашій ака-
дем ії, має, по-перше, супер-
класні , найновіші знання, по-
друге, володіє відточеним и
вм іннями, тож певні  операції
робить найк раще з мінімаль-

ною втратою своєї енергії та
часу. А по-третє, впродовж  ос-
таннь ого періоду нам вдалося
сконцентрувати в наших закла-
дах найсучасніше обладнання.
Тому й результати наших опера-
тивних втручань  вищі й м и мо-
ж емо братися  за найбіль ш
складні випадки.

– Багато студентів нашого уні-
верситету цікавляться наукою,
роблять у ній перші кроки та
вже досягають чималих ус-
піхів. Що потрібно для того, аби
ця наукова іскра в них не згас-
ла? Порадьте їм, як досягти
успіху в науці?

– Насам перед потрібно мати
бажання зростати у цьом у на-
прямі. Варто поміркувати й виб-
рати: хочу йти в практичну ме-
дицину, працювати лише в
поліклініці чи лікарні або ж шу-
катим у себе в науці, що перед-
бачає неспокійне бурхливе жит-
тя. Треба постійно цік авитися
обраним напрям ом, бути гото-
вим  до сп ілкуватися  з іншими
науковцям и, їздити на конфе-
ренці ї. Дуже важливий момент:
знайти наставників, як я кажу,
наукових батьків, які не дадуть
вас затоптати. Це надваж ливо,
тому що в житті завжди серед
усіх є конкуренція. І коли хтось
один пробивається, а інші – сіра
маса, то ця маса його затоптує.
Отож потрібно знайти такого на-
ставника, який не дасть цього
зробити. І який водночас вислу-
ховуватиме оці  юнаць кі  ген і-
альні ідеї, згодом з десяти ви-
бере якусь одну та порадить її
втілювати. Таким чином опікува-
тим еться своїм учнем до того
часу, доки він м іцно не стане на
власні  ноги.

Але головне, повторюся, – ба-
жання. Треба поставити перед
собою ту планку, про яку я вже
згадував, і поступово йти до неї.
Всі, хто щодня потрошку набли-
жаються до своєї мети, зазвичай
досягають того, чого прагнули.

– Про що ви сьогодні най-
більше мрієте?

– Понад усе мрію, щоб війна
закінчилася нашою Перемогою
й Україна стала вільною, неза-
лежною, європейською держа-
вою. При наших земельних ба-
гатствах, при наших силь них
креативних людях м и будемо
однією з провідних країн Євро-
пи. Я анітрохи в цьому не сум-
н іваюся. Та насамперед по-
тр ібно зак інчити війну з м ін і-
мальними людськими та еконо-
мічними втратами.

– Щиро дякую за розмову!
Чекаємо вас у Тернополі та на-
шому університеті. І на завер-
шення – що хотіли б побажати
нашим викладачам і студен-
там?

– Як лікар усім бажаю здоро-
в’я, здоров’я та здоров’я! Вижи-
ти всім нам у цій війні та пере-
могти. Бажаю також, передусім
молоді, знайти себе в житті та
твердо йти до своєї мети. Моєму
ж улюбленому Тернопільському
національному медичному уні-
верситету бажаю процвітання.
Буде процвітання, отже, будуть
ще десятки й сотні років робо-
ти, буде велика історія, потуж-
ний внесок у медицину та поря-
тунок людей.

(Закінчення. Поч. на стор. 1-2)

Асистент кафедри екстреної та симуляційної медицини Роман
ГУК показує президентові НАМН України, академіку Віталію
ЦИМБАЛЮКУ та ректору ТНМУ, професору Михайлові КОРДІ
муляжі, які виготовляє із силікону

Президент НАМН України, академік Віталій ЦИМБАЛЮК серед студентів ТНМУ

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
Світлини Яніни ЧАЙКІВСЬКОЇ
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З робочим візитом до Тер-
ноп ільського національ-

ного медичного університету за-
вітали проєк тний м енеджер
OeAD Діана Попфалуші, радник
із соціальних питань, охорони
здоров’я, піклування та захисту
прав споживачів Посоль ства
Австрії в Україні Мартін Мюль-

бахер, професор Університету
прик ладних наук Верхнь ої
Австрі ї Хуберт Еггер.

Під час зустрічі з ректором
ТНМУ Михайлом  Кордою гості
отримали вичерпну інформацію
про діяльність і  досягнення на-
шого вишу, а так ож про започат-
кування та розвиток нової спеці-
альності «Протезування-орте-
зування».

Михайло Михайлович наголо-
сив, що у зв’язк у з війною в Ук-
раїн і багато громадян з ампу-
тованими кінцівками потребу-
ватимуть висок отехнологічних

протез ів, адаптаці ї до них і
фізичної реабілітації.

Професор Хуберт Еггер спеці-
алізується на дослідженні  біо-
нічних протезів рук і ніг для лю-
дей з ампутаціями кінцівок .
Його досягнення в цій галузі
привернули увагу всього світу,
коли під його керівництвом 2007

року було представлено протез
руки, який керується розумом.
2009 року було запропоновано
протез «розумної» руки, а  зго-
дом – «розумної» ноги.

Гості м али можливість огля-
нути Центр сим уляційного на-
вчання, матеріально-технічну
базу, створену для  навчання
магістрів спеціальності «Проте-
зування-ортезування», а також
виробничі потуж ності одного з
центрів протезування Тернопо-
ля, який є партнером ТНМУ.

Яніна ЧАЙКІВСЬКА

Студенти ТНМУ, які є учас-
ник ами загальноунівер-

ситетсь кого волонтерсь к ого
руху «Misericordia», та інститут
дослідж ення національної
спадщини долучаються до пат-
ріотичного виховання молоді

спільно з ГО «Десантно-козаць-
кий рій». Уже третій рік поспіль
майбутні лікарі  проводять  своє
літо з  дітьми у військово-патрі-
отичному таборі «Подільсько-
Волинськ а Січ».

Упродовж п ’яти заїздів наші
студенти, а сам е Діана Кіндра-
тенко, Дарина Пучик, Станіслав
Козицьк ий, Марина Гасанова,
Альбіна Пилипчук, Богдан Либі-
вка та Валентина Королюк на-

Тернопільський національ-
ний медичний універси-

тет прийм ав делегацію з  Бе-
ль гі ї, до якої ввійшли хірург і
спеціаліст з лік ування ран Ігор
Вітень к о, радниця депутата
Європарламенту та громадська
діячка Галина Матюшина, лікар
загальної практики Гюнтер-Карл
Констандт (Університет Гента),
експертна медсестра з паліатив-
ної допомоги та лікарняного дог-
ляду Конні-Джорджетт Вервинч,
радник посла Королівства Бельгії
в Україні Фредерік Девелтер, Руді
Джоезф С.Неліссен, Піт Стевенс,
Клаус Сталберг Лорінпойка,
принц Мішель де Ліньє і барон
Бернард де Герлаш, журналіст
британськ ого видання «Dai ly
News» Джон. До делегації при-
єдналися голова Збаразької те-
риторіальної громади Ром ан
Полік ровсь к ий та заступник
міського голови Володимир Бо-
гайчук.

Ігор Вітеньк о зазначив, що
цього разу члени бельгійської
делегації представляють кілька
напрям ів: медичний (аналізу-
ють  м едичні проблем и в Ук -
раїні , допомагають пораненим
безпосередньо в медичних зак-
ладах), адвокаційний, транс-
портний. За його словами, го-
ловна мета візиту – це не лише
допомогти українцям і Україні в
час війни, а й сприяти відбудові
країни.

Гості зустрілися з ректором
ТНМУ, професором Михайлом
Кордою, який деталь но роз -
повів про діяльн ість, досягнен-
ня та інновації у виші. Він  подя-
кував бельгійсь кому народу за
підтримку та допомогу Україні.
За словами Михайла Михайло-
вича, це є однією з  важливих
складових стійкості української
нації в цій війні.

Під час зустрічі йшлося про
налагодження співпраці задля
розвитку нової спеціальності
«Протезування-ортезування», а
також «Терапії та реабілітації»,
обміну досвідом щодо догляду за
паліативними хворими.

Окрім того, обговорювали пи-
тання про налагодження тіс-
ніших контактів з бельгійськими

Під час відкриття пластово-
го рок у «Скарби Бучача»

й у рамках проєкту Erasmus+
«Тренінг та поширення навичок
з надання невідкладної допо-
моги для вищих навчальних зак-
ладів і  представник ів громад,
які проживають у зонах ризику
бойових дій в Ук раїні та Грузії
(L IFESTRAND)», організували
навчальний захід для учасників
Пласту. У тренінгу взяли участь
діти та підлітки від 6 до 18 років.
Такий формат навчання став
важливим етапом у розвитку на-
вичок  безпеки та надання до-
медичної допом оги серед мо-
лоді.

Свої знання та навички молоді
передавали старші інструктори та

медичними установами та виша-
ми для втілення програми ака-
демічних обмінів, обмінів прак-
тик уючими лік арям и, стажу-
вання та інше.

Бель гійськ а делегація мала
можливість  оглянути матері -
ально-технічну базу Тернопіль-

ського медуніверситету, зокре-
м а Центр симуляційного на-
вчання.

Представник и Короліства
Бельгії завітали на Тернопіль-
щину з гуманітарною місією, зок-
рема привезли три автомобілі
швидкої допомоги з медичним
обладнанням і джип. Транспорт
доправили в Україну за допомо-
гою Фонду Ігоря Вітень ка. Пан
Ігор є випускником ТНМУ та впро-
довж 25 років проживає в Бельгії,
працює в клініці Jan Palfijn міста
Гент. Він родом з Тернопільщи-
ни. На початку російсько-украї-
нської війни приїхав до України,
щоб лікувати поранених військо-
вих. Почав допомагати Зброй-
ним силам України ще з  2014
року. Впродовж повномасштаб-
ного вторгнення  пан Ігор за
підтримки своїх бельгійських ко-
лег привіз в Україну 100 машин
швидкої допомоги, чималу кіль-
кість лікарських засобів і кілька
десятків джипів. Нині він продов-
жує свою доброчинну діяльність,

щоб підтрим увати українців та
Україну.

Хірург, спеціаліст з лікування
ран, експерт міжнародного кла-
су Ігор Вітенко разом з лікарем
загальної практики, який спе-
ціалізується на мультипатології,
д-р Гюнтером-Карлом Констан-

дтом та експертною м едсест-
рою з паліативної допомоги й
лік арняного догляду Конні -
Джорджетт Вервинч відтак  узя-
ли участь у науково-практичній
к онференці ї «Ком плек сний
підхід до лікування паліативних
пацієнтів на ам булаторному та
лікувальному етапах», яка відбу-
лася в Тернопільському націо-
нальном у медичному ун іверси-
теті. На цей захід з ібралися
лік арі-онкологи, лік арі-хірурги
та лік арі-інтерни закладів охо-
рони здоров’я Тернополя. Д-р
Гюнтер-Карл Констандт (Універ-
ситет Гента, Бельгія), під час
своєї доповіді детальніше зупи-
нився  на особливостях викори-
стання кортизону в умовах па-
ліативної терапії. Конні-Дж ор-
джетт Вервинч розповіла про
контекст психосоціальної допо-
моги. Ігор Вітенк о представив
доповідь «Концепт в онкології:
паліативне лікування ран».

Яніна ЧАЙКІВСЬКА

давали медичну допомогу дітям
і працівникам табору, організо-
вували навчання  з  тактичної
медицини, відповідали за само-
почуття дітей, супроводж ували
під час екскурсій та виїздів, зай-
малися фізичною підготовкою

молоді, проводили рухан-
ку, різноманітні зм агання
та ранкові пробіжки.

Протягом  літа понад
500 дітей були учасника-
ми національно-патріо-
тичного вишколу. Допома-
гаючи та спостерігаючи за
діть ми, студенти-медики
отримали прак тичний
досвід у наданні медичної
допомоги в польових умо-
вах та багато неймовірних
позитивних вражень.

Керівник ГО «Десантно-
козацьк ий р ій» Володи-

м ир Мосейко відзначив про-
фесійну підготовку та ак тивну
гром адську позицію студентів-
медик ів. А також подякував ке-
рівництву ТНМУ за допом огу й
підтримку в організації роботи
медичного супроводу війсь ко-
во-патріотичного табору «По-
дільсь ко-Волинська Січ».

ТНМУ РОЗШИРЮЄ КОЛО ПАРТНЕРІВ
ЗАДЛЯ РОЗВИТКУ СПЕЦІАЛЬНОСТІ
«ПРОТЕЗУВАННЯ-ОРТЕЗУВАННЯ»

НАВЧАЛИ ПЛАСТУНІВ ОСНОВАМ
ДОМЕДИЧНОЇ ДОПОМОГИ

НАШ УНІВЕРСИТЕТ ВІДВІДАЛА
ДЕЛЕГАЦІЯ З КОРОЛІВСТВА БЕЛЬГІЯ

11 студентів-тренерів ТНМУ. Про-
тягом тренінгу працювало 10
різних локацій, к ожна з як их
спеціалізувалася на певній темі.

П’ять з десяти локацій при-
свячувалися навчанню базовим
реанімаційним заходам, у тому
числі  з використанням автома-

тичного зовнішнього дефіб-
рилятора (АЗД). Учасники
також освоїли техніку надан-
ня домедичної допомоги під
час обструкції верхніх ди-
хальних шляхів та стабільне
полож ення.

Інші  п ’ять  лок ацій були
спрямовані на відпрацюван-
ня техн ік зупинки критичних
кровотеч і надання домедич-
ної допомоги при травм ах
кінцівок. Практичні навички
стосувалися нак ладання
турнікетів і гумових джгутів.
Кожен з  курсантів так ож
відпрацював техніку іммобі-

лізації переломів за допомогою
спеціаль них шин.

Аліна ТОМКІВ

ПРОВЕЛИ СТУДЕНТИ ЛІТО В
«ПОДІЛЬСЬКО-ВОЛИНСЬКІЙ СІЧІ»

Дарина ПУЧИК,
студентка
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Упродовж літа студент-
ка четвертого курсу ме-
дичного факультету Со-
ломія Гиз мала можливість
на практиці поглибити
власні знання й уміння в
обраній спеціальності «Те-
рапія та реабілітація».
Який досвід вона здобула й,
власне,  чому зупинилася
саме на цьому напрямі – в
нашій розмові.

– Нині спеціальність «Тера-
пія та реабілітація» стрімко
розвивається і в Україні, і в
усьому світі. Соломіє, що осо-
бисто вас приваблює у цій ца-
рині?

– Варто сказати, що цей шлях
я свідомо обрала для себе до-
сить давно, а якщо точніше – з
12-ти років. Я не уявляла себе в
іншій професії, та й, зрештою,
досі не уявляю. В реабілітації
мене приваблює насамперед
взаєм одія з людь ми, м ожли-
вість  дарувати їм надію, допо-
магати здобувати втрачені на-
вички ходьби або пристосовува-
тися до нових умов життя. Тут
чітко простежується моє ж иттє-
ве гасло, яким є вислів Ліни Ко-
стенк о «Віддай людині крихітку
себе, за це душа наповнюється
світлом ». Моя душа напов-
нюється світлом , коли я взає-
модію з пацієнтами.

– Дозволю поцікавитися,
чому саме в 12 років до вас
прийшло таке усвідомлення?
Що спонукало до цього?

– Це десь  період шостого
класу. В мене почали з ’являти-
ся перші  свідомі думки про те,
хто я , чого прагну в цьому житті,
в чому м оє поклик ання. Звідки
з’явилася  саме реабілітація?
Чітк о вж е й не пригадую. Це
могло бути щось по телевізору,
просто якась  картинка, що за-
чепила мою душу та запала в
думки. Я зм алечк у здатна до
глибокого аналізу себе, тож  ко-
пала-к опала й, врешті -решт,
зрозум іла, що ні про що інше
більше не хочу дум ати. Хоча
м ені пророк ували стати або
філологом, або психологом  чи
журналістом. Я зростала твор-
чою дитиною. Ще й мама – філо-
лог. Але вваж аю, що фах реабі-
літолога не заважатиме мені
розвиватися й у творчому на-
прям і, як що матиму таке ба-
жання.

Насправді м ені доводилося
доволі  важ ко, бо тоді  надто
мало інформ ації можна було
знайти про нашу спеціальність.
На той час її навіть ще не зат-
вердили в Україні. Водночас це
було для  м ене надзвичайно
цікаво. Один з небагатьох у той
період реабілітаційних центрів
– Медичний реабілітаційний
центр «Модричі» – вів свою ме-
дійну сторінку в Інтернеті , де я
дивилася цікаві  відео, що мене
дуже захоплювали. У мене була
мрія колись туди потрапити.

– І вам це вдалося! Цьогоріч

СОЛОМІЯ ГИЗ: «У РЕАБІЛІТАЦІЇ МЕНЕ ПРИВАБЛЮЄ
МОЖЛИВІСТЬ ДАРУВАТИ ЛЮДЯМ НАДІЮ»

влітку ви не лише відпочивали,
а й вдосконалювали практичні
навички свого майбутнього
фаху. Який досвід здобули?

– Так , літо 2024 року видало-
ся для мене надзвичайно про-
дуктивним. Усе почалося  з
клінічної практики наприкінці
треть ого курсу, як у провела в
Медичном у реабілітаційному
центрі «Модричі», що поблизу
міста Трускавець на Львівщині.
Безмежно вдячна нашому кері-
вникові практик и Андрію Васи-
льовичу Гавриленку, який надих-
нув мене спробувати власн і
сили сам е в ць ом у к рутом у
центрі – одному з найпотужні-
ших в Україні.

У «Модричах» я здобула нео-
ціненний досвід робо-
ти з пацієнтами невро-
логічного профілю.
Одним  з найбіль ш за-
хопливих м оментів
була можливість робо-
ти в мультидисциплі-
нарній ком анді, як а
складалася з фізичних
терапевтів, ерготера-
певтів, психологів, ло-
гопедів та інших фа-
хівців. Вразила мене
також робота з паціє-
нтами під час гідрокі-
незотерапії – одного з
найефек тивніших ме-
тодів відновлення ,
як ий передбачає за-
няття в басейні з адап-
тивними умовам и для
людей з обмеж еними
можливостями. Я ма-
ла змогу не лише спо-
стерігати, а й брати
активну участь у про-
цесі реабілітаці ї, що
значно поглибило мої
знання  та навичк и.
Власне, літо я так ож
провела там.

Цей центр у мальовничому
к уточку серед соснових лісів
вразив м ене своєю професій-
ною атмосферою та підходом
до реабілітації. Там я зустріла
дуже багато приємних серцю
людей. І користуючись нагодою,
хочу щиро подякувати своєму
наставникові, головному реабі-
літологу центру «Модричі» Оле-
гові Олеговичу Масному, як ий
підтримував мене, давав наста-
нови, звертав увагу на помилки
та заохочував до безперервно-
го професійного розвитку.

– Ви – вже студентка четвер-
того курсу. Чого чекаєте від но-
вого навчального року? Чи вда-
лося після канікул легко повер-
нутися до студентського ритму?

– Від нового навчального року
чекаю багато. Передусім на ви-
сокому рівні освоїти неврологію,
адже зараз моє серце найбіль-
ше лежить саме до нейрореа-
білітації. Продовжуватиму всі
свої попередні  проєк ти, хочу
долучити до них нових амбітних
людей, щоб вони згодом про-
довжили мою справу. Прагнути-
му започаткувати щось нове та
корисне, щоб не стояти на од-
ному м ісці.

До студентськ ого ритм у по-
вертаюся доволі легко. Єдине
– хронічний стрес забирає ба-
гато здоров’я. Зараз, мабуть, у
всіх так.

– Уже другий рік поспіль ви
доєднуєтеся до менторського
корпусу нашого університету.
Що спонукає вас це робити?

– Для мене це насамперед
можливість  познайом итися  з
новим и людьми, зі своїми май-
бутнім и колегами. Мені  подо-
баєть ся ділитися з ними своїм
досвідом і мене надихає наша
менторська спіль нота.

– В якій сім’ї ви зростали? Де
народилися?

– Народилася в маль овничо-
му куточку Львівщини – у селі

Боневичі. Зростала в чудовій
сім’ї серед люблячих батьк ів та
улюбленого брата. Моя мама
Олек сандра Євгенівна – вчи-
телька української мови та літе-
ратури з понад 30-річним  ста-
жем, а батько Зенон Миросла-
вович все життя пропрацював
водієм. Навчалася в маленькій
школі, маючи проте дивовижних
вчителів, які дали мені не лише
знання зі шкіль них предм етів,
а й розвинули к ритичне мис-
лення , ем оційний інтелек т і
вміння  давати собі раду в будь-
яких ситуаціях. За що я дякую їм.

– Чому обрали саме ТНМУ?
– Історія моєї появи тут напи-

сана випадком долі. Я була пе-
реконана, що буду навчатися у
Львові. Проте практично в остан-
ню годину до подання пріори-
тетів натрапила в YouTube на
ролик ТНМУ про спеціальність
«Фізична терапія, ерготерапія»,
в якому професорка Дарія Во-
лодимирівна Попович і профе-
сор Ігор Романович Мисула дуже
детально розповідали про ма-
теріально-технічне забезпечен-
ня, про те, як відбуваються на-
вчання та прак тик а. Мені  це
відео так сподобалося! І ось я в

ТНМУ! На державну форму на-
вчання пройшла другою у спис-
ку. І дуже рада, що так склалося.

– Жодного разу не відчули
розчарування у своєму ви-
борі?

– Нік оли! Навпаки: просто
обожнюю нашу кафедру фізич-
ної терапії, ерготерапії та фізич-
ного виховання, яка зараз дуже
плідно розвивається. Наш уні-
верситет ук лав багато угод з
партнерами з к раїн Європи та
США. Скажімо, нещодавно у нас
відкрили к абінет асистивних
технологій, які  дуже допомага-
ють студентам навчатися. У нас
є так ож дуже гарні клінічна та
практична бази, де ми постійно
можемо пок ращувати свої на-

вички. Тож коли щой-
но приїхала в «Мод-
ричі», для  мене не
було все настільк и
аж невідомим, бага-
то речей вже бачила
та вм іла. Це вважаю
великою перевагою
та причиною для всіх
майбутн іх студентів
обирати саме наш
університет для  вив-
чення  такої багато-
гранної науки, як ре-
абілітація. Повторю-
ся , люблю нашу к а-
федру, вона мені
дуже багато дала.

– Можливо, хотіли
б долучитися ко-
лись до її колективу?

– Міркувала про це.
І дійшла висновку, що
все ж  більше хотіла
б бути практикуваль-
ною фахівчинею. Я
вибирала цю про-
фесію, щоб постійно
працювати з пацієн-
тами. А навчати сту-
дентів? Мабуть, мог-

ла б організовувати якісь трені-
нги, але аж ніяк  не на постійній
основі . Втім, не буду загадувати
наперед. Та зараз більше схи-
ляюся лише до прак тичної
діяльності.

– Водночас ви й пробуєте
власні сили в науці.

– Так, ще з другого курсу роби-
ла свої перші к роки в науковій
роботі під наставництвом  про-
фесора Андрія Олександрови-
ча Голяченка, який дуж е багато
мене навчив, мотивував і підтри-
мував. На цьогорічному XXVIII
конгресі студентів і молодих вче-
них «Майбутнє за наукою» моя
робота у секції «Реабілітація»
здобула перше місце. Загалом
хочу продовж увати цю справу,
адже вважаю, що в моїй спе-
ціаль ності на нас чекає ще ба-
гато відкриттів.

– До яких активностей ТНМУ,
крім менторства, ще долучає-
теся?

– У мене та команди людей,
з якими я працюю, є традиція
щороку орган ізовувати добро-
чинний концерт для мешк анців
Петриківського обласного гері-
атричного пансіонату. Я є також
керівницею започаткованого на

нашій кафедрі проєкту допомо-
ги підопічним Дому милосердя
св. Вероніки. Організовую лек-
ції-трен інги в університетсь кій
бібліотеці для моїх колег на різні
к орисні  в м айбутній профе-
сійній діяльності теми. Цього
року ми з моєю командою та-
кож розробили низку профорі-
єнтаційних лекцій для випуск-
ників шкіл Тернополя про спеці-
альність «Терапія та реабілі-
тація».

Належ у до Студентськ ого
парламенту та Наукового това-
риства студентів. Впевнена: далі
– біль ше (усміхається).

– Як вдається гармонійно по-
єднувати успішне навчання й
таку активну позанавчальну
діяльність?

– Важко, але можливо. Важ-
ливу роль відіграють люди, які
поруч. Наприклад, дорога мені
завідувачка кафедри фізичної
терапі ї, ерготерапії та фізично-
го виховання, професорка Дарія
Володим ирівна Попович, яка
завжди допомагає, підтримає в
будь-яких починаннях. Ми з Да-
рією Володимирівною вже ство-
рили чимало цік авих проєктів,
їх цифра невпинно зростає. Це
насправді така людина, до якої
можеш підійти в будь-який мо-
мент з будь-як ою проблемою,
що виникає, й вона завжди зуміє
знайти слово підтримки.

Для м ене велик у цінність та-
кож має моя команда. Це пе-
ревірені роками друзі, які відда-
но йдуть до мети, що ми поста-
вили перед собою. Ми плідно
працюємо пліч-о-пліч і намагає-
мося досягати бажаних резуль-
татів.

Щодо навчання, то дякувати
Богу, в мене добра пам’ять, тож
вчасно вдається запам’ятовува-
ти те, що потрібно. Крім  того,
ск ажім о, при п ідготовці  до
тренінгів я  й сам а навчаюся,
намагаюся осягнути нову інфор-
мацію, щоб потім поділитися з
колегами. Як мовиться, навча-
ючи, ми навчаємось.

– Соломія Гиз через, скажі-
мо, років 10-15 – хто вона?

– Сподіваюся, за стільки років
моє прізвище зміниться  (см і-
ється). Хочу, щоб це була успіш-
на жінк а, професіонал в об-
раній спеціальності. Мож ливо,
власниця власної малень кої
справи, а, м ож ливо, лідерк а
якогось крутого проєкту. Вірю в
долю та власні сили. Як казав
один з  моїх вчителів, у житті по-
винен бути легенький фарт, тоді
все вдаватиметься легше. Тож
побачимо!

– Тернопільський націо-
нальний медичний університет
ім. Івана Горбачевського для
вас – це…

– …насамперед люди: викла-
дачі, наставники, колеги, друзі.
ТНМУ для мене – альма-матер,
місце сили та найкращий у світі
університет.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
Світлина з особистого архіву

Соломії Гиз
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Професор
Володимир П’ЯТНОЧКА:

«НА
ДОСЯГНУТОМУ
НЕ ЗУПИНЯЮСЯ»

– Пане Володимире, щиро
вітаю вас із 60-річчям! Зазви-
чай до ювілею люди аналізу-
ють своє життя: що вдалося чи
не вдалося, чи збулося все, що
хотілося?

– Своїм  життям я задоволе-
ний. Гадаю, що досяг непоганих
результатів у своїй практичній
роботі. Про це передусім свід-
чить велика кіль кість пацієнтів,
яких з командою успішно опе-
руємо.

У своєму науковому зростанні
став доктором медичних наук,
професором. Особистим ж ит-
тям  я  теж задоволений. Мій
батько, якому пішов 92-ий рік, і
моя м ама, якій 86-ий рік , при
здоров’ ї та світлому розумі .
Діточки вже практично 15 років

живуть у США, успішні. Вважаю,
немає на що мені скаржитися.
На досягнутому не зупиняюся.
Як сказав Сократ, досконалості
немає меж.

– Ви народилися в Кременці,
де прожили десять років, доки
батьки не переїхали до Терно-
поля. Які спогади у вас зали-
шилися про цей райцентр?

– Спогади найкращі ! Це був
мій період активного дослід-
ження світу (см іється). А ще в
мене були музична школа, за-
няття  спортивною гімнастикою
та стрибками з трампліна. Кре-
менець славився, якщо прига-
дуєте, дуж е потужною базою
для зим ових видів спорту. І
уявіть собі картину: я, ще зовсім
малий, несу на підйомник  одну
лижу, а мій тренер несе за мною
іншу. В мене з раннього дитин-
ства була яскраво виражена
любов до екстремальних видів
спорту.

– Хірургія – теж екстрим не-
абиякий, чи не так?

– У наш час професія хірурга

19 вересня професор кафедри хірургі ї факультету
післядипломної освіти ТНМ У Володимир П’ятночка
відзначив 60-річчя. Чудова нагода, аби поспілкуватися
про життя. Про сповнене активністю дитинство та
юність, про роль батьків і наставників на шляху до
обраної професії, про натхнення у сім’ї та відпочинок
й, звісно ж, про хірургію, без якої себе не уявляє.

– одна з найекстремальніших
як у м едицині, так і поза нею. З
першого погляду, здається, що
хірургія – це така ж професія,
як і всі інші, проте не все так
просто. Потрібно розуміти, що
працювати хірургом зможе аж
ніяк не кожен, це величезне й
фізичне, й емоційне наванта-
ження.

– Ви успішно реалізувалися
в професії. Мабуть, основу для
цього заклали вам батьки ще в
дитинстві?

– Зізнаюся, я був доволі актив-
ною дитиною. Дуже рухливий,
всюди хотів побувати, все поба-
чити та спробувати. Можете собі
уявити, що моя мама мій перший
велосипед розбирала на запча-
стини. Я так на ньому гасав, що
вона хвилювалася, аби я десь не
в’ їхав. Тож  батьк и старалися
врегулювати цю мою надмірну
активність і так мене завантажи-
ти, щоб я не мав зовсім зайвого

часу на дурниці. Спорт,
гра на фортепіано, гур-
ток авіамоделювання й,
звичайно, навчання в
школі. 1974 року ми пе-
реїхали до Тернополя, з
четвертого класу я  на-
вчався у школі №17. Заз-
вичай мій реж им  дня
був такий: о 6-ій ранку я
вже мав тренування зі
спортивної гімнастики в
ДЮСШ №2, а о 9-ій ран-
ку вже сидів за партою в
школі. Після школи з 16-
ої знову були тренуван-
ня. Крім того, треба вив-
чити домашні завдання,
а ще були музична шко-
ла та гуртки. Частенько
мамі доводилося буди-
ти мене, коли я засинав
над підручниками.

Професійно займаю-
чись спортивною гімна-
стикою, я став кандида-
том у майстри спорту,

отрим ав багато нагород, їздив
на всесоюзні зм агання та збо-
ри. Тато досі згадує, як до нас з
різних куточків радянського со-
юзу зверталися представники
вишів, щоб запросити мене на-
вчатися в них. Знаходили адре-
су, приїжджали й просто дзво-
нили в двері нашої к вартири.
Втім, коли настав час обрати
майбутню професію, прислухав-

шись до поради батьків, зупи-
нився на медицині та мріяв ста-
ти хірургом.

Моїм вибором батьки зали-
шилися задоволені. Мій батько
Іван Теодорович – лікар-фтизі-
атр, професор. Він дуже хотів,
щоб і  син став лік арем . Моя
старша сестра Світлана Іванів-
на Корнага також обрала меди-

цину, нин і вона – професорка
кафедри пропедевтики внутрі-
шньої медицини та фтиз іатр ії
ТНМУ. Коли ми святкували в
травні  татове 91-річчя, він мо-
вив: «Володю, я задоволений як
батьк о. Не кож ен може похва-
литися , що в нього двоє дітей –
професори».

Моя мама Людмила Федорі-
вна – фізик-математик. До сло-
ва, й дружина у мене фізик-ма-
тем атик. Тішуся, що мрія м оїх

батьків здійснилася , зав-
дячую їм своїм професій-
ним становленням.

«ПІСЛЯ
ЗАКІНЧЕННЯ
ВИШУ ВЖЕ
ВІДЧУВАВ
ПРОФЕСІЙНУ
ВПЕВНЕНІСТЬ»

– Хто вплинув на фор-
мування вас як майбут-
нього хірурга?

– На третьому курсі на-
вчання на той час у Терно-
п ільськ ому м едичном у
інституті доля звела мене
з професором Юрієм Тео-
філовичем Коморовським.

Знана особистість, талановитий
хірург, вчений став для мене пер-
шим наставник ом у хірургії. З
третього курсу я у вільний від на-
вчання час мав можливість аси-
стувати йому на операціях.

Вдячний і своїм наставникам
Леонідові Якимовичу Ковальчу-
к у, Володим ирові Івановичу
Максимлюку, Йосипові Юліано-

вичу Корчинському, Ігорю Кась-
яновичу Венгеру за неоцінен-
ний досвід, формування мене
як майбутнього хірурга.

Будучи студентом почав зай-
матися так ож наук овою робо-
тою. Вже на шостому курсі ра-
зом з  Юрієм Теофіловичем Ко-
м оровсь к им  м и отрим али
авторське свідоцтво на винахід,
захищати яке я їздив у москву в
центр науково-технічної інфор-
мації. І це було початком. Нині є
автором 18 патентів на винахід.
Після складання іспиту з хірургії
Юрій Теофілович побаж ав мені
професійного зростання та ва-
гомих наукових досягнень.

– Власне, ці слова наставни-
ка стали для вас пророчими.
Як відбувалося ваше станов-
лення?

– Інтернатуру пройшов у хірур-
гічному відділенні Тернопільсь-
кої обласної клінічної лікарні.
Прийшовши на роботу в Терно-
пільсь ку міську лік арню № 2,
вже відчував у собі чималу про-
фесійну впевненість – завдяки
активній практичній залученості
в період навчання в інституті.

Надалі потрапив у команду
професора Юрія Михайловича
Полоуса, в якого теж було чому
повчитися . Під час практичної
роботи продовж ив займатися й
науковою діяльн істю. 1994 року
при Ль вівсь ком у м едичном у
інституті захистив кандидатську
дисертацію за спеціальн істю
«Хірургія» і з вересня 1994 року
прийнятий асистентом к афед-
ри факультетської хірургії.

1998 року база кафедри фа-
культетської хірургії стала базою
к афедри хірургі ї фак ультету
післядипломної освіти. Очолив
кафедру професор Ігор Якович
Дзюбановськ ий, з  приходом
якого в мене розпочався новий
етап хірургічного зростання. Ігор
Якович – блискучий фахівець. Я
багато чого в нь ого навчився,

часто йому асистував, а потім
почав оперувати сам остійно.
Вчився  хірургічн ій техн іці  та
майстерності також у професо-
ра Володимира Броніславови-
ча Гощинсь кого – провідного
судинного хірурга. Саме досвід,
отрим аний від співпраці з  про-
відними професіоналами хірур-
гії, викарбував і  мене як спеціа-
ліста.

– Ваша команда професіо-
налів на базі хірургічного від-
ділення Тернопільської міської
лікарні №2 перша у західному
регіоні України 2000 року поча-
ла оперувати кили з викорис-
танням сіток.

– На запрошення професора
Ігоря  Яковича Дзюбановського
до нас приїхала команда з Оде-
си, яка напередодні  пройшла
навчання щодо виконання  ало-
герн іопластик у провідних клі-
ніках Сполучених Штатів Амери-
ки. На нашій базі вони викона-
ли низк у пок азових операцій
різних типів кил з використан-
ням сітчатих імплантів. Тоді такі
операційні втручання виконува-
ли лише в Києві  та Одесі. Ми
швидко запозичили досвід, удос-
коналилися та самостійно по-
чали виконувати ці операці ї. Це
й стало приводом для моєї ро-
боти над докторською дисерта-
цією. Фак тично я її писав 17
років, але це був вагомий мате-
ріал: 1600 оперованих пацієнтів.

Володимир П’ЯТНОЧКА з батьками та
сестрою Світланою (Кременець, 1975 р.)

Володимир П’ЯТНОЧКА – кандидат у майстри спорту (1978 р.)

Володимир П’ЯТНОЧКА –
випускник школи (1981 р.)

Батьки Володимира П’ятночки – Іван Теодорович і Людмила
Федорівна П’ЯТНОЧКИ
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«ПОВЕРТАТИ ЗДОРОВ’Я ЛЮДЯМ
І Є ПРІОРИТЕТОМ МОГО ЖИТТЯ»

З плином часу ми удоскона-
лювали техн ік и оперативних
втручань, які існували, розроб-
ляли власні методики, були кон-
сультантами при створенні сіток
власного ук раїнсь кого вироб-
ництва, які показали чудові ре-
зультати при їх використанні.

Досить часто до нас зверта-
лися  пацієнти з рецидивами
кил, які мало хто хотів оперува-
ти. Власне, це наштовхнуло
мене на думку: краще таке зро-
бити один раз, але зробити доб-
ре. Тож з моєї ініціативи та за
підтримки тодішнього керівни-
ка лікарні Віктора Кміти 2011
року на базі нашої лікарн і був
відкритий «Міськ ий центр хірур-
гічного лікування гриж живота»,
а згодом , 2015-го, і «Міськ ий
центр хірургічного лік ування
м орбідного ож иріння  та ко-
рекції фігури». Ми почали вико-
нувати абдомінопластики, ліпо-
дермопластики, ліпосакції.

2019 рок у я  захистив док -
торську дисертацію, а 2020-го
отримав звання професора.

Нині працюєм о над новими
інноваційними техніками хірур-

гічного лікування кил живота з
молодим и науковцями, багато
оперуємо – тобто роботи виста-
чає. Принаймні до 65 років я ще
планую ак тивно попрацювати
(усміхається).

«ОТРИМУЮ
ЗАДОВОЛЕННЯ,
КОЛИ МОЇ УЧНІ
ДОСЯГАЮТЬ
ВИСОТ»

– Ви згадували якось, що хо-
тіли написати книгу про працю
хірурга. Хто ніколи не зможе
стати хірургом? Якими якостя-
ми він обов’язково повинен во-
лодіти?

– Гадаю, хірургія – це не про-
сто професія, це – поклик ання.
Це важка постійна робота та
удоск оналення , поєднання
знань  і вмінь, наполегливості,
рішучості та впевненості у влас-
них діях. Потрібно розуміти, що
працювати хірургом зможе аж

ніяк не кожен, це й фізичне, й
емоційне виснаження. На жаль,
багато студентів-медиків розу-
міють це вже у процесі навчан-
ня, й у більшості з них зникає ба-
жання стати хірургом. Насправді
стати хірургом під силу не кож-
ному. Навіть тривале навчання в
медичному університеті м оже
стати справжнім випробуван-
ням, що вже говорити про сам
процес роботи. Аби витерпіти всі

труднощі, потрібно без-
межно любити людей та
мати величезне бажання
їх лікувати. Хірург не має
права на пом илк у. Ця
професія, як жодна інша,
пов’язана з  людсь ким
життям і здоров’ям. Влас-
не, повертати здоров’я
людям й є пріоритетом
мого життя.

– За величезну прак-
тичну діяльність були
випадки, що особливо
вас вразили?

– Передусім запам’ято-
вують ся  уск ладнення ,
втрати. Вони є в кожного
хірурга, який оперує. Не
має їх хіба той, хто нічого
не робить. Пацієнтів, які
пом ерли, пам’ятаєш не
просто за прізвищем , а

згадуєш практично кожен етап –
вони стоять перед очима, наче
кадри світлин. Постійно аналі-
зуєш, чому виникло таке усклад-
нення, що ти зробив не так, де
допустився помилки та чи мож-
на було цьому запобігти?

Внук Володимира П’ятночки – Лео
(2024 р.)

Внучка Володимира П’ятночки – Вероніка (2022 р.)

Володимир П’ЯТНОЧКА з дружиною Оленою (2018 р.)

Володимир П’ЯТНОЧКА (перший ряд, перший ліворуч) з колек-
тивом кафедри хірургії ФПО (2023 р.)

Який випадок особливо запа-
м’ятався? П’ять годин оперував
війсь кового, який попередив,
що хворіє гепатитом С. Тож ти
одягаєш дві пари рукавиць , але
вже наприкінці операції проко-
люєш голкою свій палець. Ситу-
ація неприємна. Наслідки мог-
ли б бути сумні. Нині мій пацієнт
живий та здоровий. І я також,
дякувати Богу. Але перших два
тижні адреналіну прибуло (усмі-
хається). Мене після того випад-
ку 2016 року навіть нагородили
медаллю «За гідність та патріо-
тизм».

– Маєте кому передати влас-
ні знання та вміння?

– Мої учні – Ігор Мокрик, дитя-
чий хірург-кардіолог, який пра-
цює в Інституті серця; Ром ан
Кохан, заступник дирек тора з
хірургічної роботи Тернопільсь-
кої міської лікарні №2; Ігор Гу-
м енний, як ий нин і  виконує
трансплантації серця та легень.
Цього року, скажімо, моя аспі-
рантк а Ірина Довга успішно за-
хистилася та стала докторкою
філософії.

До слова, коли 2021 року про-
водили телеконкурс «Гордість
Терноп ілля», у фіналі номінації
«Лікар року» в мене були сильні
конк уренти – Сергій Гаріян та
Юрій Тугаров. Я навіть не спо-
дівався на перемогу. Тож  коли
дізнався, що виграв, був шоко-
ваний. Вийшов на сцену з вели-
чезним хвилюванням, бо був не
готовий до цього. Уже після за-
вершення церемонії нагород-

ження  в розмові  з журналіста-
ми щиро зізнався: якби міг, то
віддав би цю нагороду Ігорю Гу-
менному, бо сам е того рок у він
зробив першу в Україні транс-
плантацію легень , як ої досі
ніхто не робив.

– Як почуваєтеся, коли ваші
учні досягають таких висот?

– Отрим ую задоволення ,
адже бачу плоди своєї роботи.
Коли учні перевершують своїх
вчителів – це закономірне яви-
ще, й я до цього ставлюся дуже
позитивно. Не належу до тих, хто
зачиняє за собою двері, н ікого
не вчить, бо завжди хоче
залишатися примою. Це
недопустим о. До речі ,
зараз  серед інтернів
дуже багато перспектив-
них хірургів. Тож будемо
готувати всіх, хто справді
прагне стати справжнім
фахівцем.

«НІЩО ТАК НЕ
РОЗВИВАЄ
РОЗУМ, ЯК
ПОДОРОЖ»

– Як, зважаючи на
складну роботу й зага-
лом на ситуацію в країні,
тримаєте себе в належ-
ному фізичному та пси-
хологічному стані?

– Потрібен адекватний
відпочинок.

– У чому для вас він
полягає?

– Адек ватний відпочи-
нок для мене – це точно не ле-
жати на дивані. Захоплююся ак-
тивним рибальством. Допома-
гаю батькам на дачній ділянці.

Я також  запеклий меломан.
У мене є величезна колекція
вінілових платівок. Віддаю пере-
вагу рок- і джазвиконавцям пе-
ріоду 1980-1990-их років. Люб-
лю читати.

Разом  з друж иною любимо
подорожувати, відкриваючи для
себе нові місця , приємні знай-
омства та позитивні  ем оції.
Ніщо так не розвиває розум, як
подорож . Обожнюємо з  дружи-
ною Карпати. Дуже подобаєть-
ся мандрувати Європою. Особ-

ливо нам до душі літній відпо-
чинок  на грець к ому острові
Крит.

До слова, моя дружина Оле-
на, з  якою ми одружені вже 37
років, народила мені двох чудо-
вих доньок.

– Ви згадували, що ваші діти
вже тривалий час живуть у
США.

– Ще навчаючись в ун іверси-
тетах, мої доньк и Ірина та Віта
мали змогу побувати в багатьох
країнах Європи та Сполучених
Штатах Америк и. Я завж ди
підтримував їх у бажанні поба-
чити світ. Коли по закінченню
навчання доньк и зробили свій
вибір залишитися жити і працю-

вати у США, м и з  друж иною
підтрим али їхнє рішення. Там
вони вже проживають понад 15
років та є успішними. Мій зять
Лорен дуже любить мою донь-
к у Віту й онук ів. Я щасливий
батько і дідусь двох онуків – Ве-

роніки (7 років) і Леонардо (2
роки).

– Нудьгуєте за дітьми?
– Безперечно. Дуже шкода,

що, зважаючи на нинішній стан
подій, вони не м ають  мож ли-
вості приїхати в Україну, щоб по-
чувати себе тут безпечно.

– Про що мрієте?
– Щоб настали мир і наша Пе-

ремога. І щоб Бог дав мені  здо-
ров’я  ще бодай рок ів п’ять
плідно попрацювати – і в опе-
раційн ій, і в науковій роботі. А
ще мрію, щоб як омога довше
ж или мої бать ки, адже док и
вони ж иві – я ще син.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА

Дружина Володимира П’ятночки –
Олена з доньками Іриною (праворуч)
та Вітою (2022 р.)



ÂÈÏÓÑÊÍÈÊÈ 8¹ 18 (611)
24 âåðåñíÿ 2024 ðîêó

Як відомо, найбільша
гордість університету –
його випускники. Адже їхній
успішний професійний шлях
найяскравіше свідчить про
високий рівень навчального
закладу. Юлія Бандрівська,
яка закінчила наш виш три
роки тому, й упродовж усьо-
го навчання належала до
студентів, якими ТНМУ пи-
шається особливо. На нашу
зустріч вона прийшла з ви-
пуском «Медичної академії»
від 13 листопада 2019 року.
Тоді її світлина прикраша-
ло першу сторінку газети,
а в інтерв’ю вона, на той
час п’ятикурсниця, ділилася
своїм студентським досві-
дом з молодшими колегами
й легкими штрихами зма-
льовувала своє майбутнє.
Мовить, що ця публікація
для неї дотепер дуже цінна
та пам’ятна.

– Мені дуже подобається сим-
волізм у дрібних речах, – каже Юлія
Бандрівська. – Коли я зараз дорос-
ла до публікації, згадала, що ми з
вами п’ять років тому спілкували-
ся. І це для мене такий симв олізм,
від якого йдуть мурашки! Чому? Ці
п’ять років – це не лише моя істо-
рія, адже трапилося стільки різних
подій, що змінили й мене як осо-
бистіс т ь , наш унів ерсит ет  як
ст руктуру т а команду, і зм інили
країну. Цей символізм для мене
стає ще сильнішим, коли озираюся
в минуле, згадую, які в мене були
мрії, та дивлюся, ким я зараз є. Тоді
я насправді навіть не уявила тих
висот, яких я, нещодавня в ипуск-
ниця, досягла, та де була присутня
за ці п’ять років.

За ці п’ять років  я навчилася ба-
гато чого й виросла як професіо-
налка та як людина. Ми пережили
багато викликів і труднощів, але
водночас досягли значних успіхів.
Цей період був для мене не лише
часом зростання, але й усвідом-
ленням власної сили та пот енціа-
лу. Тепер, коли дивлюся на себе в
дзеркало, бачу людину, яка не
боїться мріяти, с тавити перед со-
бою амбітні цілі т а йти до них, не-
зважаючи на перешкоди. Вдячна
всім, хто був поруч зі мною на цьо-
му шляху, й в ірю, що попереду ще
багато захопливих моментів  і до-
сягнень.

– Тож  ким є зараз Юлія Банд-
рівська?

– Я є аспіранткою нашого універ-
ситету при кафедрі загальної гігієни
і екології, моя наукова керів ниця –
професорка Олена Володимирівна
Лотоцька. Після закінчення універ-
ситету  під її керівництвом почала
писати дисерт аційну роботу, яка
вже наближається до завершення.
Наша спільна робота з Оленою Во-
лодимирівною присвячена дослід-
женню якості води, що є надзви-
чайно важливим для екологічної
гігієни. Її підтримка та поради були
неоціненними на кожному  етапі
мого дослідження.

Два роки тому я також вступи-
ла на інтернатуру  за спеціальністю
«Акушерство та гінекологія». Тож
я ще – лікарка-інт ерн «Клініки про-

фесора Стефана Хміля». Водночас
проходжу  інтернат уру в  перина-
тальному центрі «Мати і дитина»
за умовами співпраці нашої клініки
з ним. Займаюся творчою та нау-
ковою діяльністю й продовж ую ро-
бити проєкти.

Звичайно, за ці п’ять років було
кілька пауз. На превеликий ж аль, і
COV ID-19 демотивував, і пов но-
масштабна війна, яка т рапилася
дуж е митт єво та неочікувано як
для ст удентки, але оч ікув ано як
для у країнки, яка бачить, як ру-
хається суспільст во. Ці нов і вик-
лики мене щоразу  викарбовували,
створювали мене нову, десь зупи-
няли. Взагалі я дуже люблю паузи у
власному ж итті, т оді розумію, в
якому напрямі хочу рухатися далі.

– Благодійний медичний фо-
рум «MedTalk», проведення яко-
го ви ініціювали та разом з коман-
дою організували, ще досі отри-
мує схвальні відгуки як від наших
студентів, так і викладачів.

– Так, це дуж е приємно й
свідчить передусім про т е, що
робимо все добре. У кв іт ні ми
з дів чатами доросли до того,
що вс і сили й навички, як і на-
були в  організації заходів , зу-
міли об’єднати та в перше на
Тернопільщині зібрати т акий
форум. Схожі медичні заходи,
звісно, були – наукові, моти-
ваційні. Ми ж ставили собі за
ціль за короткий термін само-
го форуму зібрат и в елику
кількість с тудент ів медичних
вишів  і коледжів, аби їм пока-
зати, куди мож на рухат ися.
Для мене дуже важлива візія
«мент ор та учень». Добре ро-
зум ію, що без сильного на-
ст ав ницт ва, без порад, без
підтримки й рекомендацій мо-
лодий фахівець не мож е сфор-
муват ися так, аби бути корис-
ним для суспільства та вповні
реалізув атися. Від кож ного
свого наставника я черпаю щось,
кожен мене навчає як спеціаліст,
навчає адаптовуватися в житті.
Хотіла цей інсайт  з власного жит-
т я перет ягнут и в  масштабний
проєкт. І моя мрія здійснилася: 20
квітня ми зібрали понад 350 учас-
ників, 12 спікерів – високошанова-
них професорів з Тернополя, К иє-
ва, Львова. Ми гов орили про по-
чат ок медичної кар’єри, про
розвиток косметології, т равмато-
логії, акушерств а, г інекології т а
репродуктології, про т е, як імпле-
ментувати такі допоміжні науки як,
зокрема, лабораторна діагностика,
патогіст ологія.

Захід ми зініціювали за підтрим-
ки меценатів-спонсорів, які допо-
могли профінансувати організацій-
ну частину. Господині з кількох гро-
мад Тернопільщини надали нам
медяники й карамель, які продава-
ли під час форуму. Вс і кошт и з
квитків та продажу солодощів ми
спрямували на дв а збори для ЗСУ:
для медичного добровольчого ба-
тальйону «Госпітальєри» та для
стрілецької роти «Сталева сотня»,
загиблий командир якої Сергій Ко-
новал («Норд»), – випускник ТНМУ.
Його дружина Ольга Коновал нас
також підтримала. Вона символіч-
но в ідкрила форум, продавала під
час заходу свої аксесуари для по-
треб ЗСУ. Загалом ми зібрали по-
над 150 тисяч гривень.

Власне, форум для мене був наче
кошик різних колаборацій, співпраць,
адже ми співпрацюв али з нашим
унів ерситетом, з Тернопільською
обласною радою, благодійним фон-
дом «Покрова», з гігантами українсь-
кої косметології, з лабораторіями,
клініками, медичними центрами, з
деякими персоналіями. І оці маленькі
співпраці в результаті спільно дава-
ли величезну позитивну енергію. Пе-
реконалася, що в  нашої молоді є
сила, бажання й стимул відвідува-
ти такі заходи. Стократ приємніше,
що не лише в юнаків і дівчат є поба-
жання до пошуку, а й сформованим
особистостям цікаво, як молодь роз-
в ив аєт ься. Як в и заув аж или,
схвальні в ідгуки в ід форуму ми зби-
раємо досі. Тож нещодавно з дівча-
тами вирішили, що продовжувати-
мемо цей проєкт. Наразі запланува-
ли на 5-6 жов тня. Формат  буде
схожим, лише вдосконаленим. Шу-
каємо спікерів, підтримку, вдоскона-

люємо напрацювання. Хочу, щоб це
не були разові акції, а постійні. Знає-
те, в університеті нам завжди каза-
ли, що лікар – це еліта. І щоб підтри-
мувати цей статус, треба форму-
в ат и суспільст во, мати певні
принципи. Це можливо завдяки саме
таким спікерам, які долучилися до
нашого форуму.

Для мене дуже важливо, щоб
кожна людина мала своє місце у
суспільстві й знала, чим вона може
бути корисною та як інші навколо
неї зможуть розвиватися. Тому для
мене питання мент орів, людей, які
надихають, навчають, завжди пер-
шочергове. Таких  людей має  бути
більше.

– Тішуся, Юлю, що ви залишає-
теся такою ж активною, небай-
дужою особистістю, якою були
й у студентстві. До слова, про
студентські роки. Ви ініціювали
та долучалися до ве личе зної
кількості різних активносте й у
нашому університеті. Що з них
вважаєте особисто для себе
найбільш вагомим?

– Протягом мого навчання виру-
вала думка, що кожен університет
повинен мати герб і логотип. Коли
ми організовували студентський
квест, завжди готували призи для
переможців. Зазвичай це були книж-
ки, нотатники. Доцентка Надія Ярос-
лавівна Олійник підказала мені, де
можна замовити нотатники з влас-

ним малюнком. І ось я вирішила роз-
робити логотип університету для
нотатника. Отримати ручку чи но-
татник з логотипом – це було па-
м’яткою та сувеніром. Запитайте
студента будь-якого покоління, і ко-
жен вам скаже, що йому було б при-
ємно мати щось на згадку про свій
виш. Створювали логотип ми разом
з Валерією Петренко – це моя коле-
га, в рамках проєкту «Outlook», який
я організувала. Вона вміє малюва-
ти, я ж висловлювала побажання,
що хотіла б бачити.

Для мене було в ажливо, щоб на
логотипі був зображений наш го-
ловний корпус, символ медицини,
дата заснування. Дуже ще я хоті-
ла, щоб напис був англомовним,
щоб об’єднув ав й іноземних сту-
дентів , і був  зрозум ілим у світ і.
Коли ж  малюнок олівцем з аркуша
перетв орився на яскраву картин-
ку, а потім ця картинка стала но-
татником – це було вражаюче! Зго-

дом цей логот ип погодила
вчена рада, ректор Михайло
Михайлович Корда. Логотип
був долучений до брендингу
нашого університету. Перши-
ми яскраві худі з логотипом
ТНМУ отримали перемож ці
студент ського кв ест у. Це
було неймовірно престижно!

Дуже ціную, що адміністра-
ція університету  впродовж
цих років всіляко це підтри-
мує , промотує , використо-
вує цей логот ип, який стає
об’єднуючим, як білий халат,
мант ія та шапка наших ви-
пускників. Річ з логотипом –
це згадка про альма-матер.
Для мене це особливо цінно
ще й тому, що я над цим лого-
типом працювала, пам’ятаю
всі етапи його створення та
всіх людей, які підтримували
мою ідею й допомагали втіли-
ти її в  життя. Вдячна всім.

– Пригадую, під час на-
вчання в університеті, ви мріяли
спробувати себе і в клінічній прак-
тиці, і у викладацькій роботі. За-
раз ви на шляху здійснення цієї
мрії.

– Так, після закінчення універси-
тету я вирішила вступити до аспі-
рантури, адже збагнула, що наука –
це про розвиток. Це участь у нових
процесах, міжнародна співпраця,
стажування. Після пандемії COVID-
19 я була надзвичайно мотивована
ст ати аспіранткою т а отримала
підтримку професорки Олени Воло-
димирівни Лотоцької. В школі я вже
займалася екологічними досліджен-
нями в МАН, тому для мене симво-
лічно працювати на кафедрі загаль-
ної гігієни та екології, досліджуючи
якість питної води разом з Оленою
Володимирівною. Наразі я на треть-
ому році аспірантури, займаюся ек-
спериментами, обробкою цифрових
даних і публікацією результ атів у
журналах. Торік я мала можливість
відвідати з’їзд науковців у Будапешті
в рамках співпраці нашого вишу із
Cedars – Sinai Medical Center, Los
A ngeles , CA, USA & Regional
Cooperation in the Fields of Health,
Science and Technology Association
(RECOOP HST Association), дякую за
таку можливість адміністрації та на-
уков ому відділу й керів никові Dr.
Sandor G. Vari, MD. Порівнявши жит-
тя студентів та науковців у Європі з
моїм, я подумала: «Юлю, ти щось

розлінилася» (сміється). Це натхнен-
ня з Будапешта стало основою для
проєкту «MedTalk».

– Як ви потрапили в інтерна-
туру, ще й у «Клініку професора
Стефана Хміля»?

– Моя подруга працювала зі про-
фесором Стефаном Володимиро-
вичем у науковому тов ариств і.
Якось в она згадала про нашу
зустріч з Михайлом Борисовичем
Тодуровим у Тернополі та Львові й
розпов іла професорові про мене.
Стефан Володимирович зацікавив-
ся, зателефонував мені та запро-
понував долучитися до Школи реп-
родукт ології у  Львов і, пройт и
тренінг і співпрацювати. А згодом
він повідомив , що є можливість
вступити на інтернатуру до нього.
Чесно кажучи, я сама собі не в іри-
ла, що така можливість випаде. Це
була не лише професійна, але й
особист а мрія.

«К лініка Ст ефана Хміля» – це
масштабний медичний центр, який
славиться своїми інноваційними
підходами та високою як істю ме-
дичних послуг. Інтернатура в мене
проходить надзвичайно цікаво та
насичено. Маю можливіст ь бути
присутньою на кожній з філій клініки
та працювати з колективом пери-
натального центру. Це дає мені уні-
кальну можливість отримати досвід
у різних аспектах медицини, що є
дуже цінним для мого професійного
зростання. Залучена також до ви-
їзних консультацій з лікаркою-гіне-
кологинею Катериною Анатоліївною
Бригадир, за якою я закріплена як
інтерн. Розвиваюся в царині плану-
вання та ведення вагітності, що є
надзв ичайно цікавим і важ ливим
напрямком медицини. Усвідомлюю,
що щодня працюю з великими про-
фес іоналами та неймовірними
людьми, як і є прикладом для на-
слідування.

Була вражена, коли дізналася,
що професор Стефан Хміль засну-
вав в еликий проєкт «Безкоштов-
не ЕКЗ для захисників», у рамках
якого вж е проведено майже 400
програм ЕКЗ і ще понад 800 кріо-
консервацій. Част ина з них втіле-
на спільно з ТНМУ та американсь-
ким фондом Eye to Eye. Це не тільки
засвідчує професіоналізм Стефана
Володимиров ича, але й в елику
людяність і патріотизм. Це дуже
мотивує та є прикладом відмінно-
го керівника, управлінця, профе-
сіонала й людини, якій не байдуже
те, що відбувається в країні. Це ще
одна мотивація для мене робити
щось, щоб бути на рівні з тими, хто
мене вчить. Кожен день у цій клініці
є для мене новим кроком у про-
фесійному та особистісному  ста-
новленні.

– Гадаю, багато хто вас запи-
тує, як це – навчатися на інтер-
натурі та аспірантурі водночас
ще й на двох різних кафе драх?

– Так, іноді мені кажуть, що я по-
єдную непоєднув ане (усміхаєть-
ся). Шлях досягнення своїх  цілей
був непростий, але не надто склад-
ний, проте в ідповідальний та ча-
сом навіть страшний, адже це лише
перші кроки. Втім, завдяки людям
навколо, які мене надихають, я не
лише навчаюся, але й закохуюсь у
свою професію. Люди, з якими пра-
цюю, – це невичерпне джерело
мотивації та жертов ності.

ЮЛІЯ БАНДРІВСЬКА: «НОВІ ВИКЛИКИ
МЕНЕ ЩОРАЗУ ВИКАРБОВУЮТЬ»
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Аналізуючи власне життя, зав-
жди дякую за те, що маю таких
людей навколо й передус ім – за
своїх батьків, як і надали мені ос-
в іту т а можливість розвиватися.
Безмежно вдячна батькам, двом
простим шахтарям, які, не маючи
кар’єрних амбіцій, виховали мене

такою, якою я є. В дитинстві навіть
не могла уявити, що в батьків буде
родина лікарів. Мій старший брат
зараз є лікарем-нейрох ірургом, а
його дружина – невропатологинею.
Нині батьки активно підтримують
мого молодшого брата в його ста-
новленні.

Мої батьки завж ди давали мені

ЮЛІЯ БАНДРІВСЬКА: «НОВІ ВИКЛИКИ
МЕНЕ ЩОРАЗУ ВИКАРБОВУЮТЬ»

ÂÈÏÓÑÊÍÈÊÈ

ÍÀÙÀÄÊÈ

Руслан Горбачевський по-
над 20 років тому закінчив
Національний медичний уні-
верситет імені Олександра
Богомольця за спеціальні-
стю «медико-профілактич-
на справа» та здобув квалі-
фікацію лікар. Свою альма-
матер, щоправда, не зали-
шив, став тут працювати.
Нині він – кандидат медич-
них наук, доцент кафедри
комунальної і  військової
гігієни та екології людини у
складі навчально-наукового
інституту громадського
здоров’я та профілактичної
медицини НМУ. 2013 року за-
хистив кандидатську дисер-
тацію за темою «Гігієнічне
обґрунтування регламентів
використання в сільському
господарстві імідазоліноно-
вих гербіцидів на основі іма-
запіру та імазамоксу».

Хоч пан Руслан мешкає нині у
столиці, а народився на Дніпро-
петровщині, але рід його глибо-
ко закорінений на Тернопіль-
щині. Каже, що зі шкільних літ
цік авився історією свого роду,
слухав оповіді дідуся Володими-
ра про Горбачевських, а потім
попросив його занотувати цю
інформацію. Внука дідусь послу-
хав. І виклав 1992 року на сто-
рінках шкільного зошита все, що
знав, що пам’ятав з розповідей
своєї матері Петрунелі Горба-
чевської про свій славетний рід.
Цей рукопис пан Руслан бере-
же, як сімейну реліквію. Цікаво,
що з роками в цій родині з’явить-
ся ще одна Петрунеля й буде
вона невісткою – вийде заміж
за Володимирового сина Вікто-
ра. У Віктора та Петрунелі на-
родиться син Руслан і донька
Олена.

Отож ць ого літа Руслан Гор-
бачевсь кий разом  з матір’ю
Петрунелею Горбачевськ ою-
Пастернак і своїм сином-деся-
тикласником Богданом сядуть в
автівк у – й їхня  дорога просте-
литься на Тернопільщину. Спо-
чатку відвідають  село Кудринці,
що нині  у Мель нице-Поділь -
ській селищній громаді.

Та зроблю історичний відступ.
Нині відомо, що Горбачевські

З ГОРБАЧЕВСЬКОГО РОДУ
ведуть свою родову лінію при-
наймні з 1374 року від Дмитра
де Боратина. Добре цю гілку
розвинули Василь та Петро, які
походили від Симеона та Марії
й жили на зламі XVIII-початку
XIX ст. Василь, зокрема, разом
зі своєю дружиною Марією Кли-
пановсь кою мали чотири сини
та одну доньку. Петро ж одру-
жився  з Розалією Верхратсь-
кою, яка народила йому також
четверо синів. Нагадаю, що се-

ред синів Василя був Яків, який
в дорослому житті матиме сла-
ветного сина Івана Горбачевсь-
к ого – академ іка, першого
м ін істра охорони здоров’я в
Європ і, ректора Карлового уні-
верситету в Праз і (Чехія). Один
із синів Петра називався Севе-
рин. Його обраницею стала
Сюзана Храневич. Мешкали ж
вони у с. Кудринці . Десятеро
дітей народили, щоправда, п’я-
теро з них повмирали у ранньо-
му віці. 1855 року у цій родині
на білий світ прийшов син Ераст.
Коли виросте, за дружину собі
візьме Аделю Крезінську, з якою
виховуватим уть п’ятеро діток.
Якщо зважити на рукопис Воло-
димира Горбачевсь к ого, то
Ераст «жив з батьками і працю-
вав на пошті завідувачем у Куд-
ринцях». Серед його дітей буде
і Северин 1900 року народжен-
ня . Власне, від нього і  тягне
свою найновішу родову нитку
науковець зі столичного медич-
ного вишу Руслан Горбачевсь-
кий.

У Северина в Кудринцях на-
родилися два сини – Зіновій та
Володимир. Зіновій помер рано.
Два сини виховував і Володи-
мир – Валерія та Віктора. У Ва-
лерія не було дітей, він навчав-
ся в Київській консерваторії, був
м узикантом , к ом позитором ,
помер у 60 років. Віктор Горба-
чевсь кий став на рушник щастя
з Петрунелею Пастернак. Він
обрав військовий фах. Тож ар-
мійська справа водила його у

різні українські міста та навіть у
Монголію. Власне, несучи вій-
ськову службу в м. Берегове на
Зак арпатті, й познайомився з
Петрунелею. Спалахнуло кохан-
ня , а  згодом освідчився їй та
повів під вінець . Пані Петруне-
ля теж приїхала до цього міста
за скеруванням на роботу після
закінчення Івано-Франківсько-
го автотранспортного технікуму.
Сама походить  із  села Се-
редній Майдан Надвірнянсько-
го району на Прикарпатті. Сво-
го сина подружж я Віктор і  Пет-
рунеля Горбачевськ і назвали
Русланом. Пані  Петрунеля ка-
же, що з  11-місячним Русланом
тяжко добиралася аж вісім діб
до Монголі ї, до нового м ісця
служби Віктора. Вразили її, го-
рянку, безкінечні степи. Але там
м ала можливість займ атися
творчістю, а саме пісенною. Нині
вона мешкає на Житом ирщині.
З піснею не розлучається. За-
раз  підготувала «Збірк у пере-
співаних серцем пісень», в якій
немало-небагато – 170 творів.

З деякими з ними ознайомила
цьогорічного липня й своїх кра-
ян. Адже 27 липня в рідному
селі Середній Майдан організу-
вала свій творчий вечір, на яко-
му її колишні односельці жерт-
вували також на потреби Зброй-
них сил України.

У програмі цього вечора зву-
чали не лише авторськ і пісні
Петрунелі  Горбачевської-Пас-
тернак, а й вірші . Їх написала
чимало, особливо в час великої
війни. Один з них присвятила й
коханому чоловікові Віктору,
який п ішов у засвіти в 52 роки.
Зазначає, що він «дуже любив
життя , родину, людей. Робив
лише добрі справи, вболівав за
Україну, якій служив вірою та
правдою. Завжди в перших ла-
вах. Справжній офіцер!».

Мені без тебе сумно,тяжко
І серце за тобою так

щемить...
Пригадую щоднини твою

ласку
І очі теплі, ніжні, як колись, –
тихим смутком душі сповнені

рядки Петрунелі Горбачевської.
Цьогорічного літа пані Петру-

неля із сином Русланом і  вну-
ком Богданом вирішили побу-
вати у с. Кудринці, де народив-
ся та звідки п ішов у широкий
світ її чоловік – Віктор Горба-
чевсь к ий. Як к аж е Руслан,
вк лонилися передусім  бабу-
синій хаті, знайшли могилу пра-
бабусі Петрунелі Горбачевсь-
кої, 1900 року народження, яка
прожила 95 років. Помолили-
ся також на місці церкви, де ко-
лись відправляв Богослужіння
його прапрадід о. Северин, нині
тут мешканці  Кудринців звели
капличку. У рукописі Володими-
ра Горбачевського читаю, що
цей сільський храм був зруйно-
ваний у час воєнного лихоліття.
І її руїни пан Володимир ще па-
м’ятав. Після війни нову церкву
місцеві жителі збудували «на-
впроти прадідової садиби».

Руслан, Богдан і Петрунеля
Горбачевськ і п ісля Кудринців
приїхали й до Тернополя, а
саме в національний медич-
ний ун іверситет ім ені  Івана
Горбачевськ ого, де мали зуст-
річ з  ректором вишу, професо-
ром  Михайлом Кордою. Михай-
ло Михайлович розповів гос-
тям , зокрема, про відзначення
170-р іччя від дня  народження

Богдан, Петрунеля та Руслан ГОРБАЧЕВСЬКІ під час відвідин
музею-садиби академіка Івана Горбачевського у с. Зарубинці

ак адем іка Івана Горбачевсь-
кого, подарував свого автор-
ства книгу «Ук раїнець світової
науки».

Відтак з нащадками роду Гор-
бачевськ их я  побував у музеї-
садибі академік а Івана Горба-
чевськ ого у с. Зарубинці, що не-
подалік  Збаража. Попросив
розповісти Русланові, Богданові
та Петрунелі Горбачевсь ким
про їхній родовід відомого в краї
краєзнавця, начальника відділу
туризму та охорони культурної
спадщини Збаразької міськ ої
ради Руслана Підставку. Він,
зокрема, нагадав, що о. Севе-
рин Горбачевськ ий (1807 р.н.)

був двоюрідним братом заруби-
нець ко-збаразького пароха о.
Як ова (батьк а Івана Горба-
чевсь кого). Правив о. Северин,
у тому числі й у с. Кудринці , де і
помер 1888 року.

«Руслан Горбачевський, як і
його син, займ ається  дослід-
женням родового дерева, що є
дуже похвальним у наш непро-
стий час. Обмінялися к онтакта-
ми й тепер спіль ні генеалогічні
пошук и будуть координуватися
з обох боків», – зазначає Рус-
лан Підставка. Це означає, що
чекатимемо на нові досліджен-
ня, знахідк и, що стосуються
славного роду Горбачевських.

(Зліва направо) начальник
відділу туризму та охорони
культурної спадщини Збаразької
міської ради, краєзнавець
Руслан ПІДСТАВКА вручає
книжку про Збараж доценту
Національного медичного
університету імені Олександра
Богомольця Русланові
ГОРБАЧЕВСЬКОМУ

Микола ШОТ
Світлини автора

(Закінчення. Поч. на стор. 8) свободу вибору, за що безмежно
вдячна. Вони підт римували мої
рішення та дозволяли мені сліду-
вати за своїм серцем, навіт ь коли
це було ризиковано або непросто.
Їхня в іра в мене та підтримка до-
помогли мені сформувати власний
шлях і в ідчути впевненіст ь у влас-
них силах. Їхня безумовна любов і

довіра стали основою моїх успіхів
та прагнень.

Порівнюючи стиль житт я, який
був  у батьків  у їхній юност і, і те,
що маю зараз я, розумію, як мені
пощастило мати стільки можливо-
стей. Коли мене запитують: «Хто
я т а ким хочу бут и?», можу  з гор-
дістю відповісти, що я частина ве-

ликої родини, яка підт римує та на-
дихає мене. Д якую всім  наст ав-
никам і тим, на кого маю честь
рівнятися, адже ваша підтримка та
приклад допомагают ь мені йт и
вперед, створюючи свій унікаль-
ний шлях.

Суспільство, родина, колектив –
це важлив і складові, які формують
людину. Нині особливо важливо
цінувати ці речі, не опират ися та
не уникати, а бути частиною сус-
пільст ва. Лише так, я переконана,
можемо сформувати сучасну ук-
раїнську медицину.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
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ДЕРЕН – У РАЗІ
ЗАПАЛЕННЯ

В аптеці природи належне
місце посідає дерен – про
цілющі його властивості знали
ще стародавні греки. В одній цій
рослині – ціле сховище корис-
них речовин: цукри, органічні
кислоти, дубильні та красильні
речовини, пектин, вітамін С,
ефірна олія, калій, залізо.

Та особливо цінними, що виз-
начають дерен як рослинний
антибіотик , є леткі  речовини,
здатні згубно впливати навіть на
тифозні , дизентерійн і та інші
хвороботворні м ікроби. Тому й
не дивно, що цю рослину здав-
на застосовують  у народній ме-
дицині. Володіючи, крім інших
позитивних якостей, ще й в’яз-
кими властивостям и, дерен є
помічним у разі  низки шлунко-
во-кишкових захворювань. Кисе-
лями з цієї рослини в народній
м едицині  лікують  проноси в
дітей та осіб похилого віку, а ком-
пот з дерену та дикої груші  є
надійним  засобом  у раз і за-
пальних процесів, за наявності
піску та камінців у нирках, сечо-
вому міхурі. Досить попити та-
кий к омпот упродовж півтора-
двох тижнів. У Китаї цю рослину
вик ористовують  як засіб, що
зміцнює, тонізує нервову систе-
му. З її допомогою лікують тубер-
кульоз, біль у попереку, проста-
ту. Сік з листя дерену й понині
застосовують для лікування оч-
них хвороб, зокрема к он’юнк-

тивітів. Отож господиням варто
запастися й варенням з дере-
ну. Ось рецепт. Потрібно взяти
один кілограм плодів, півтора
к ілограма цук ру, дві ск лянк и
води. Плоди промити, видали-
ти кісточки, занурити на п’ять
хвилин у киплячу воду, проціди-
ти. Варити 10 хвилин у сиропі,
зняти з вогню. Через 7-8 годин
варити в тому ж  сиропі до по-
вної готовності варення.
ЯГОДИ БУЗИНИ –
У ПОМІЧ

Бузина належить до родини
жимолостевих. З лікувальною
метою застосовують здебіль-
шого бузину чорну й червону,
до того ж використовують
квіти, кору, плоди, листя й ко-
рені рослини.

Квіти бузини м істять рутин,
аск орбінову кислоту, ефірну
олію, дубильні та слизисті речо-
вини, цукри тощо. Препарати
квітів бузини м ають протиза-
пальну й потогінну дію. Їх вико-
ристовують у вигляді полоскань
та примочок у разі ангіни, запа-
лення ротової порожнини й гор-
ла, утворення гем ороїдальних

вузлів. Ванни з відвару коріння
й квіток вважають ефективним
засобом за ревм атоїдного та
подагричного поліартриту.

Свого часу я з бабусею збира-
ла й гілочки бузини завтовшки як
палець, за допомогою яких вона
лік увала бешихове запалення
шкіри. Бабуся знімала верхній
шар з гілочок (обчищала до зе-
леної шкірочки) й камбієм при-

кладала до того місця на тілі
людини, де було запалення. За
5-7 днів хвороба зникала.

У плодах бузини чорної міс-
тяться глюкоза та фрук тоза,
органічні кислоти (яблучна, вин-
на, оцтова, валеріанова). Вони
містять і камедь, дубильні ре-
човини, віск, вітамін С, каротин,
велику кількість барвника анто-
ціанового походження – самбу-
цину, як ий м ає властивості
вітамін ів групи Р, рутин тощо.
Ягоди бузини справляють  жов-
чогінну, сечогінну та потогінну
дію. Із сушених плодів готують
киселі, які вживають як послаб-
лювальний засіб. Настій суше-
них ягід сприяє випорож ненню
кишківника, поліпшує жовчови-
ділення, посилює діурез.

Сік я гід бузини розчиняє солі
у суглобах, подагричних вузлах,
нирках, сечовому міхурі, про-
статі , ж овчних проток ах. Його
також  вживають  у разі ревма-
тизму, нервових захворювань,
виразки шлунка та кишківника,
цукрового діабету, дизентері ї,
розум ової перевтоми.

Від високого артеріального
тиску можна приготувати такий

напій. Подрібнені ягоди
бузини чорної й траву ге-
рані  пахучої зм ішати у
співвідношенні 1:1. Столо-
ву лож ку суміші запарити
склянк ою окропу та пити
як чай, м ед додати до
смаку.

Оск ільки ягоди бузини
достигають майже в той
самий час, що й калина, в
лікуванні  багатьох жіно-
чих захворювань їх вико-

ристовують разом. Наприклад,
для розсмоктування незлоякі-
сних новоутворень (фіброміома
матк и, м астопатія ), для пол-
іпшення форм ули крові після
опромінення можна ск ориста-
тися так им лікером з бузинових
і калинових ягід. Змішати помиті
ягоди (по 2 кг) бузини та калини
(можна з дрібним и гілочк ами
кетягів), усе засипати цук ром (3

Вона має безліч корисних
властивостей та є незамі-
нним продуктом харчуван-
ня. Крім того, що квасоля –
це джерело вітамінів і міне-
ралів, її харчова цінність
незрівняно вища, ніж бага-
тьох продуктів тваринно-
го походження.

Насіння квасолі містить  май-
же 25% білк а, до того ж  цей
білок  організм засвоює на 70-
80%, чого не можна сказати про
м’ясний білок. Квасоля багата
на мінеральні речовини – залі-
зо, м агн ій, калій, а наявність
вітамінів В2 і В6, а також  С, Е, РР
і важ ливих амінокислот робить
її незам інним продуктом для
людей, особливо старшого віку.
Наявність заліза п ідвищує
оп ірн ість орган ізм у до р ізних
інфек цій, а так ож сприяє утво-
ренню еритроцитів і приток у

кисню до клітин. Ці боби також
містять багато сірки, особливо
потрібної за кишкових інфекцій,
шк ірних захворювань, хвороб
бронхів, легень . Лікарі  рек о-
мендують хоча б один раз  на
тиждень готувати страви з  ква-
солею.

ДАРИ ОСЕНІ – ДЛЯ ЗДОРОВ’Я ТА ДОВГОЛІТТЯ
кг) й поставити в темне місце на
три доби. Коли ягоди пустять
сік, додати спирт 70% (1 л) і за-
лишити ще на 14 діб. Переціди-
ти та розлити в пляшки з темно-
го скла. Готувати лікер краще,
коли Місяць росте, а от вжива-
ти, навпаки, коли Місяць убуває.
Пити по 1 ст. л. тричі на день
через годину після їди протягом
двох місяців.

Узимк у гарно п ідтрим ає
орган ізм настоянка ягід бузини
та герані  (порівну) на горілці.
Ягоди залити горілк ою у спів-
відношенні 1:1, додати м ед до
смаку й настоювати 2-3 місяці,
після чого процідити. Пити по 20
мл як аперитив.

У разі  мастопаті ї, вузлів у щи-
топодібній залозі, фібром іоми,
інших доброякісних пухлин, для
профілактики злоякісних ново-
утворень тощо народна меди-
цина також рекомендує по черзі
вживати сироп  з ягід бузини
чорної й такий збір: омела, лис-
тя бузини, трава чистотілу, тра-
ва череди (по 10 г), квіти нагідок
(20 г), грицики (5 г). Одну столо-
ву ложку збору залити 200 мл
окропу, настояти 10 хв. на во-
дяній бані, процідити. Пити по
50 мл тричі на день до їди.
ОВОЧ ДОВГОЛІТТЯ

Батьківщиною баклажанів
вважають східну Індію, при-
близно в XVII столітті цей овоч
потрапив і на українські землі,
де набув слави не лише смач-
ного харчового продукту, а й
такого, що успішно справляєть-
ся з багатьма недугами.

Репутацією корисного продук-
ту баклажани завдячують своє-
му багатому мінеральному скла-
ду. Плід містить  до 3% цук рів і
до 1,2% клітковини. Цей овоч
багатий на к алій, м агн ій,
кальцій, каротин, містить віта-
міни РР, В2 і С, він справляє кро-
вотворну, протиск леротичну
дію. Тому їх вж ивання пок азане
за ішемічної хвороби серця, на-
бряків серцевого походж ення,

серцево-судинної недостат-
ності, а  також атеросклерозу та
навіть анемі ї, недокрів‘я . Ос-
кіль ки баклаж ани м ають  се-
чогінні й протинабрякові влас-
тивості , як  харчовий продук т
вони показані в разі захворю-
вань печінки та нирок. Вони та-
к ож стим улюють  діяль ність

кишківника, запобігають  роз-
витку гнильних процесів, спри-
яють зниженню м аси тіла. Бак-
лажани містять велику кількість
баластних речовин, які ак тивно
виводять  холестерин, адж е
зовсім не засвоює та не всмок-
туює орган ізм. Тож недарм а
дехто з дієтологів вважає, що
користь баклаж анів щодо зни-
ження рівня холестерину, профі-
лактики атеросклерозу більша,
ніж у низки ліків.

З оздоровлювальною метою
бак лажани вживають  у раз і
подагри. Морсь кою сіллю, пе-
рем ішаною з подрібненою
шк іркою із запеченого овоча,
чистять  зуби в разі  пародон-
тозу.

Увага! Баклажани не можна
вживати в їжу за виразки шлун-
ка та дванадцятипалої кишки у
стадії загострення, в разі  про-
носів, зниженого вмісту цукру в
к рові . Обм ежуйте вживання
баклаж анів і  за п ідвищеного
рівня  гемоглобіну.

Підготувала Лілія ЛУКАШ

Квасолю здавна використову-
ють у лікуванні різних захворю-
вань, насамперед вона є вкрай
потрібним продуктом у раціоні
людей, хворих на цукровий діа-
бет. У квасолевих бобах містить-
ся аргінін, який сприяє знижен-
ню цукру в крові. Аргінін бере

участь й у синтезі сечовини та
чинить інсуліноподібну дію на
обмін речовин. Квасоля сприят-
ливо впливає також на нервову
систему, помічено, що люди, які
часто вживають квасолеві стра-
ви, є добросердечними та спо-
кійними. Крім цього, завдяки
своїм бактеріальним властивос-
тям, квасолеві боби перешкоджа-
ють утворенню зубного каменю.

До к орисних властивостей
квасолі можна віднести й те, що
її ак тивні компоненти позитив-
но впливають на серцево-судин-
ну систем у. Так, людям у разі
гіпертонії, атеросклерозу, а та-
кож порушень ритм у серцевої
діяльності рек омендують вво-
дити у свій раціон страви з ква-
солею. Цинк , що входить  до
складу цих бобів, сприяє норма-
лізаці ї вуглеводного обм іну, а
мідь активізує синтез гем огло-
біну та адреналіну. Квасолю ре-
комендують в їжу в разі гастри-
ту зі зниженою кислотністю.

Тим, хто страждає від надмірної
маси тіла, дієтологи радять уріз-
номанітнити свій раціон страва-

ЧИМ КОРИСНА КВАСОЛЯ ми, що містять квасолю. Завдяки
корисним властивостям, які впли-
вають на травлення людини, ква-
солеві боби здатні нормалізува-
ти обмін речовин.

Квасоля сприяє поліпшенню
потенції та сприятливо впливає
на сечостатеву систему. Вона
також здатна виводити шлаки й
розчиняти камені в нирках, по-
силювати секрецію шлунк ового
соку, корисна в раз і каменів у
жовчному міхурі. Її антибактері-
альні властивості здатні зніма-
ти запальні процеси в печінці.
У консервованій квасолі всі ко-
рисні властивості зберігаються.

Відвар бобів к васолі  по-
мічний за набряків ниркового та
серцевого походж ення, за-
пальних захворювань сечового
міхура, ревматизму й подагри.
Для його приготування 1 ст. л.
бобів заливають 1 склянкою га-
рячої води, кип’ятять на водяній
бані 30 хв., остуджують 10 хв. і
проціджують гарячим. Прийма-
ють по 2 ст. л. 3-4 рази на день.

Підготувала Лілія БАСОК



¹ 18 (611)
24 âåðåñíÿ 2024 ðîêó

ÞÂ²ËÅÉ 11

24 вересня відзначає юві-
лейний день народження фахі-
вчиня 1 категорії ремонтно-
будівельного відділу ТНМ У
Ганна Павлівна ВІДЛОВСЬКА

Вельмишановна
Ганно Павлівно!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!
Після закінчення Львівського

гідромеліоративного техніку-
му, здобутого досвіду роботи
на виробництві, у стінах уні-
верситету Ви успішно пройш-
ли 12-літній т рудовий шлях:
спочатку спеціалістки, а ос-
танніми роками – фахівчині 1
категорії ремонтно-будівель-
ного відділу АГЧ ТНМУ.

Ректорат, профком і  весь
колектив університ ету гли-
боко поважають і щиро шану-
ют ь Вас за багат орічну не-

29 вересня виповнюється
60 років завідувачу кафедри
ек стреної та симуляційної
медицини ТНМУ, професору
Арсенові Арсеновичу ГУДИМІ

Вельмишановний
Арсене Арсеновичу!
Сердечно вітаємо Вас з 60-

літт ям!

У стінах ун іверситету Ви
здобули вищу медичну освіту
й усп ішно пройшли 37-літній
трудовий шлях від старшого
лаборант а, асп ірант а, асис-
тента, старшого викладача,
ст аршого наукового співро-
бітника, доцент а, професо-
ра та завідувача кафедр ме-
дичної інформатики з курсом
фізики, екст ремальної  т а
військової медицини, медици-
ни катастроф та військової
медицини, екстреної  т а си-
муляційної медицини.

Ректорат, профком і  весь

22 вересня відзначила юві-
лейний день народження заві-
дувачка к афедри педіатрії
№ 2, професорка Галина Анд-
ріївна ПАВЛИШИН

Вельмишановна
Галино Андріївно!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!
У стінах університету Ви

здобули вищу медичну освіту й
усп ішно пройшли 32-літ ній
трудовий шлях від клінічної ор-
динаторки до професорки,
завідувачки кафедри педіатрії
№ 2.

Ректорат, профком і  весь
колектив університ ету гли-
боко поважають і щиро шану-
ють Вас як одну з таланови-
тих випускниць третього по-
коління, відому в Україні нау-
ковицю, висококваліфіковану
клініцистку-педіатриню, дос-
відчену педагогиню та вихова-

28 вересня відзначає юві-
лейний день народження про-
фесорк а к афедри анато-
мії людини ТНМ У Антоніна
Михайлівна ПРИШЛЯК

Вельмишановна
Антоніно Михайлівно!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!

У стінах університету Ви
здобули вищу медичну освіту,
а п ісля 11 рок ів практ ичної
лікарської  робот и успішно
пройшли понад 34-літній тру-
довий шлях: спочатку асис-
тентки кафедри патологіч-
ної фізіологі ї, згодом – асис-
тентки, старшої викладачки,
доцентки, професорки кафед-
ри анатомії людини.

Ректорат, профком і  весь
колектив університ ету гли-
боко поважають і щиро шану-
ють Вас як одну з таланови-
тих випускниць другого поко-
ління, відому науковицю, дос-

19 вересня виповнилося 60
років професорові кафедри
хірургії ФПО ТНМУ Володими-
рові Івановичу П’ЯТНОЧКУ

Вельмишановний
Володимире Івановичу!
Сердечно вітаємо Вас з 60-

літт ям!
У стінах університету Ви

здобули вищу медичну освіту,
а згодом, п ісля 6 рок ів прак-
тичної лікарської роботи, ус-
пішно пройшли 30-літній тру-
довий шлях: спочатку асис-
тента, доцент а, професора
кафедри хірургії факультету
післядипломної освіти.

Ректорат, профком і  весь
колектив університ ету гли-
боко поважають і щиро шану-
ють Вас як одного з талано-
витих випускників трет ього
покоління, відомого науковця,
висококваліфікованого клініци-
ста-хірурга, досвідченого пе-
дагога за багаторічну не-

відчену педагогиню т а вихо-
вательку студент ської мо-
лоді за багаторічну невт ом-
ну працю, високий професіона-
лізм, сумлінне виконання своїх
службових і громадських обо-
в’язків.

Ваші порядність, працелюб-
ніст ь, уважне ставлення до
людей, творча та професійна
енергійність, прагнення роби-
ти добро заслуговують найви-
щої оцінки й є прикладом для
наслідування новими поколін-
нями студентів, молодих лі-
карів, науковців і викладачів.

Бажаємо Вам, вельмишанов-
на Антоніно Михайлівно, мир-
ного неба, міцного здоров’я, не-
вичерпного т ворчого натх-
нення, нових усп іхів у Вашій
благородній діяльності, добро-
буту, людського тепла, душев-
ного спокою, родинного благо-
получчя й зат ишку, довгих
років радісного та щасливого
життя.

Хай у Вашому житті
завжди буяє літо,

А якщо осінь – то тепла
й золота!

Нехай у гості їдуть завжди
діти,

Хай сміх і радість на
подвір’ї не стиха!

Нехай рясні дощі несуть
для Вас здоров’я,

Проміння сонячне цілує
у вуста!

Нехай онуки зігрівають Вас
любов’ю,

Бажаєм довгого
й щасливого життя!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

колектив університ ету гли-
боко поважають і щиро шану-
ють Вас як одного з талано-
витих випускників трет ього
покоління, відомого в Україні
науковця, висококваліфікова-
ного спеціаліст а з екст ре-
мальної та військової медици-
ни, досвідченого педагога та

вихователя студентської
молоді за багаторічну не-
втомну працю, високий
професіоналізм, сумлінне
виконання своїх службових
і громадських обов’язків.

Ваші порядність, праце-
любність, уважне став-
лення до людей, прагнення
робити добро заслугову-
ють найвищої оцінки та є
прикладом для наслідуван-
ня новими поколіннями
студентів, молодих лікарів,
науковців і викладачів.

Бажаємо Вам, вельми-
шановний Арсене Арсено-
вичу, мирного неба, міцно-
го здоров’я, невичерпного
творчого натхнення, но-

вих успіхів у Вашій благородній
діяльності, добробуту, людсь-
кого тепла, душевного спо-
кою, родинного благополуччя й
затишку, довгих років радісно-
го та щасливого життя.

Ваш ювілей – не тільки
Ваше свято,

Радіют ь всі, і друзі, й рідні –
теж.

Хай Бог пошле іще років
багато,

Здоров’я, щастя, радості
без меж!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

вт омну працю, високий про-
фесіоналізм, сумлінне виконан-
ня своїх службових і громадсь-
ких обов’язків.

Ваші  порядн іст ь, праце-
любність, уважне ставлення до
людей, прагнення робити доб-
ро заслуговують найвищої оцін-
ки та є прикладом для насліду-

вання новими поколіннями
студентів, молодих лікарів,
науковців і викладачів.

Бажаємо Вам, вельмиша-
новний Володимире Іванови-
чу, мирного неба, міцного здо-
ров’я, невичерпного творчо-
го натхнення, нових успіхів у
Вашій благородній діяль-
ності, добробуту, людського
тепла, душевного спокою,
родинного благополуччя й
затишку, довгих років радіс-
ного та щасливого життя.

Вам лише 60. Це зовсім
небагато.

Коли серце сп іває
і хочеться свята.

Коли руки умілі до праці
готові.

Коли мудрість зоріє
у кожному слові.

Тож живіть іще стільки ж
в пошані й здоров’ї!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

тельку студентської молоді
за багаторічну невтомну пра-
цю, високий професіоналізм,
сумлінне виконання своїх служ-
бових і громадських обов’язків.

Ваші порядність, працелюб-
ність, уважне ставлення до лю-
дей, толерантність, прагнення

робити добро заслуговують
найвищої оцінки та є прикладом
для наслідування новими поколі-
ннями ст удентів, молодих
лікарів, науковців і викладачів.

Бажаємо Вам, вельмишанов-
на Галино Андріївно, мирного
неба, міцного здоров’я, неви-
черпного творчого натхнення,
нових успіхів у Вашій благо-
родній діяльності, добробуту,
людського тепла, душевного
спокою, родинного благополуч-
чя й затишку, довгих років ра-
дісного та щасливого життя.

Хай весни будуть світлі,
легкокрилі,

Не буде втоми лагідним
рукам.

Нехай здійсниться те, що
не збулося

І щире серце
не підкориться рокам!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

вт омну працю, високий про-
фесіоналізм, сумлінне виконан-
ня своїх службових та гро-
мадських обов’язків.

Ваша порядн ість, праце-
любність, уважне ставлення
до людей, прагнення робити

добро заслуговуют ь найви-
щої оцінки та є прикладом для
наслідування молодими коле-
гами.

Бажаємо Вам, вельмишанов-
на Ганно Павлівно, мирного
неба, міцного здоров’я, неви-
черпного творчого натхнення,
нових успіхів у Вашій благо-
родній діяльності, добробуту,
родинного благополуччя й за-
тишку, довгих років радісного
та щасливого життя.

Хай здоров’я, щастя
і достаток

Огортають Вас, як липи
цвіт,

Хай малює доля з буднів
свято,

А Господь дарує ще багато
літ!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

Бережи одяг, доки новий, а
здоров’я – доки молодий.

Добрий лік ар м ає орлине
око, левине серце й жіночу руку.

Здоров’я – найбільший скарб
у житті.

Здоров’я  – м ов дзерк ало,
розіб’єш – не ск леїш.

Здоров’я за гроші не купиш.
Запущену хворобу важко ліку-

вати.

Здоров’я – всьому голова.
Зуб болить, аж око в’яне.
У кого що болить, про те й го-

ворить.
Іржа залізо їсть, а людину –

хвороба.
Найбільше багатство – здоро-

в’я.
Нема щастя без здоров’я.
У здоровому тілі – здоровий

дух.

Хвороба нікого не к расить.
Хвора людина сама себе не

любить.
Хвором у і мед гіркий.
Хто хвороб у собі  шукає, той

завжди їх повно має.
Хвороба здибає легко, а  важ-

кої позбутися.
Як що хочеш здоров’я мати,

мусиш рано вставати, а звечо-
ра лягати.

ÌÓÄÐÎÑË²Â’ß
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Відповіді на сканворд,
вміще ний у № 17 (610), 2024 р.

Що пише газета «Медична
академія»? Цікавиться декан
стоматологічного факультету,
доцентка Світлана
БОЙЦАНЮК

Світлина Миколи ШОТА

1. Паляниця. 2. Вейгела. 3. Вокал.
4. Коса. 5. Йосиф. 6. Лофт. 7. Ярем-
че. 8. Епоха. 9. Рік . 10. Орса. 11.
Сноб. 12. Цехін. 13. Ом. 14. Магно-
лія. 15. Акорд. 16. Дрон. 17. Іо. 18.
Ре. 19. Поріг. 20. Неон. 21. Магонія.
22. Кампсис. 23. Марк. 24. А с. 25.
Грам. 26. Баталія. 27. Спінінг. 28. Ню.
29. Янус. 30. Гібіскус. 31. Ял. 32.
Гін. 33. Надія. 34. Еніт. 35. Будлея.
36. Ловелас. 37. Рак. 38. Марс. 39.
Мак. 40. Іон. 41. Скакун. 42. Рок. 43.
Око. 44. Явір. 45. Онікс . 46. Ета. 47.
Чин. 48. Сікач. 49. Яса. 50. Анти.
51. Син. 52. Яків. 53. Сон. 54. Бобів-
ник. 55. НП. 56. Тіло.

ПІҐУЛКИ КЕТАМІНУ
ПОВІЛЬНОЇ ДІЇ ВІД
ДЕПРЕСІЇ

Піґулки, що містять кетамін,
від депресі ї можуть  бути зруч-
ною альтернативою внутрішньо-
венному лікуванню кетаміном з
меншою кількістю неприємних
побічних ефек тів. Дослідники
виявили, що піґулка, що містить
кетам ін, мала антидепресив-
ний ефект у понад 150 людей,
які не реагували на інші препа-
рати. «Той факт, що потенційно
ви можете дозувати це вдома,
якщо захочете, це раптово ро-
бить видачу цих ліків набагато
простішою», – к аже психіатр і
співавтор Пол Глю.
ЧОМУ МИ
«ЗАДИХАЄМОСЯ» ПІД
ТИСКОМ

«Задуха» під тиском пов’язана
зі зниж енням  активності ней-
ронів, які готують нас до руху – і це
властиво не лише людям. Дослі-
дження виявили, що коли мав-
пам -резусам (Macaca mulatta)
давали завдання, яке могло при-
нести «джекпот»-винагороду,
створюючи ситуацію з високими
ставками, активність нейронів,
пов’язаних з моторною підготов-
кою, знижувалася. Менша підго-
товка дорівнювала меншій успіш-
ності мавпи. Команда припускає,
що зі збільшенням розміру потен-
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Ректора т, профком, праців-
ники та студенти ТНМ У і мені
Івана Горбачевського глибоко
сумують з приводу героїчної за-
гибелі працівника адміністра-
тивно-господарської частини,
головного сержа нта  проти-
танкового взводу роти вогне-
вої п ідтримки 3-го батальйону
опера тивного призна чення
«Червона калина» Національної
гвардії України (тривалий час
вважався безвісти зниклим)

Богдана Романовича
МАЛЕНЬКОГО

та висловлюють щирі співчут-
тя рідним і близьким Героя.

ційної винагороди нейронна ак-
тивність досягає точки мак си-
мальної готовності, яка починає
слабшати для ще більших вина-
город.
ФЛУОРОФОРИ
ДОСЛІДЖУЮТЬ
БІЛКОВІ КОМПЛЕКСИ
В КЛІТИНАХ

Білки зр ідка діють наодинці –
вони виконують  свою роботу,
взаємодіючи з іншими білками.
Традиційно дослідники вивчали
ці комплекси в пробірках, але
новий підхід під назвою PAPA-
fSMT дозволяє проводити
аналіз у сам ій клітині . Метод
використовує спостереження,
що деякі, здавалося б, мертві
флуоресцентні  м олекули м о-
жуть бути вибірково реак тиво-
вані світлом з іншою довжиною
хвилі – якщо два флуорофори
знаходяться  близько один до
одного в просторі.
ЧОМУ В ДЕЯКИХ
ЖІНОК НАСТАЄ
ШВИДКО МЕНОПАУЗА

Два дослідження, в яких взяли
участь понад 100 000 жінок, вия-
вили набір генів, які допомагають
настанню менопаузи. У жінок, які
ввійшли до реєстру даних про здо-
ров’я Великобританії, дослідники
виявили дев’ять генетичних варі-
антів, пов’язаних з віком менопа-
узи. Варіанти чотирьох генів також

були пов’язані з вищим ризиком
раку. Друге дослідження ґрунтува-
лося на даних жінок у постмено-
паузі з півночі Європи та виявило,
що в тих, хто мав певні варіанти
гена CCDC201, менопауза насту-
пала в середнь ому на дев’ять
років раніше.
ЕМБРІОНАЛЬНІ
МОДЕЛІ ВИХОДЯТЬ
НА НОВУ ЕТИЧНУ
ТЕРИТОРІЮ

Лабораторії в усь ому світу
змагаються у вирощуванні  най-
кращої подоби людського емб-
ріона. Вивчення ембріональних
моделей, отриманих зі стовбу-
рових к літин, мож е пролити
світло на перші тижні після за-
чаття , допомагаючи боротися з
безпліддям, запобігати захво-
рюванням, що виник ають  на
ранніх стадіях розвитк у, та пе-
ревіряти безпеку ліків для  емб-
ріонів Ця сфера процвітає, але
в міру того, як  моделі стають
дедалі складнішими, вони почи-
нають порушувати етичні питан-
ня, які змушують експертів що-
сили намагатися  не відставати.
Основним завданням для дос-
лідників, які розробляють к е-
рівні засади, є визначення  того,
як каже Амандер Кларк, біолог
розвитку та стовбурових клітин,
«к оли ем бріональна модель
вважатиметься еквівалентною
ембріону».
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Голові Наглядової ради
Тернопільського

національного медичного
університету

імені Івана Горбачевського
Петрові Івановичу Гадзу

Шановний Петре Івановичу!
Висловлюєм о найщиріші

сп івчуття  з  приводу тяж к ої

втрати – смерті  найдорожчої
Вам людини – Вашої дружини
Марі ї Павлівни Гадз . Нехай
пам’ять про неї назавжди за-
лишиться  у серцях тих, хто знав
і любив її.

Біль  від втрати р ідної люди-
ни, люблячоїдружини та м атері
неможливо загоїти та усвідоми-

ти, важко підібрати слова втіхи.
Поділяємо Ваше горе та підтри-
муємо Вас у годину скорботи.

Колектив ТНМУ глибоко су-
мує з приводу смерті Марії
Павлівни та висловлює Вам
щирі співчуття, а також усім її
рідним, друзям і близьким.

Вічна пам’ять!
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